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Ewakuowani z wyspy

Maciej Frankowski

Na szczęście były to tyl-
ko ćwiczenia „Zalew 2023” 
zorganizowane przez Miej-
ski   Zespół   Zarządzania 
Kryzysowego. To pierwszy 
test i efekt podpisanego we 
wrześniu tego roku poro-
zumienia między burmi-
strzem, komendantami po-
licji i straży pożarnej oraz 
prezesem   sochaczewskie-
go Wodnego Ochotnicze-
go Pogotowia Ratunkowe-
go. Zakłada ono, że  cztery 

służby będą wspólnie or-
ganizować pomoc dla osób, 
które uległy wypadkowi 
albo są narażone na niebez-
pieczeństwo na  obszarach 
wodnych. Pod tym hasłem 
kryje się m.in. koordyno-
wanie akcji ratowniczych, 
działania   zapobiegawcze, 
rozpoznawcze, informacyj-
ne, wspólne szkolenia i ćwi-
czenia. 

Sztab kryzysowy spo-
tkał się rano w UM. Pod 
przewodnictwem burmi-
strza Piotra Osieckiego 

ustalono plan działań i wy-
ruszono na miejsce akcji.

- To na szczęście tylko 
ćwiczenia, które, mam na-
dzieję, w przypadku wystą-
pienia podobnych sytuacji 
kryzysowych pozwolą nam 
w przyszłości na sprawne i 
skoordynowane podejmo-
wanie działań mających na 
celu usuwanie ich skutków 
i zapewnienia bezpieczeń-
stwa mieszkańcom. Oby 
oczywiście nigdy się nie 
wydarzyły. Przypomnę, że 
ostatnia taka sytuacja mia-

ła miejsce w 2013 roku, 
kiedy to po ulewnych desz-
czach musiałem wydać kil-
kanaście decyzji o ewaku-
acji mieszkańców – mówił 
Piotr Osiecki. 

Zgodnie ze scenariu-
szem ćwiczeń na wyspie 
uwiezionych zostało kilka-
naście lżej lub ciężej ran-
nych osób. W rolę tę wcie-
lili się młodzi ratownicy 
sochaczewskiego   WOPR. 
Na uwagę zasługuje ich cha-
rakteryzacja, która dosko-
nale oddawała realizm pro-

wadzonych przez służby 
działań. Brali w nich udział 
policjanci z KPP w Socha-
czewie, strażacy z komendy 
powiatowej oraz druhowie z 
OSP w Wyczółkach, Moka-
sie i Brochowie, ratownicy 
medyczni oraz oczywiście 
sochaczewscy WOPR-owcy. 
Akcja została przeprowa-
dzona sprawnie i zakończyła 
się sukcesem. Poszkodowa-
nych   przetransportowano 
łodziami motorowymi do 
brzegu i udzielono im po-
mocy medycznej. 

Między 5 a 6 
rano w środę 25 
października przez 
Sochaczew przeszła 
gwałtowna burza 
z silnymi opadami 
deszczu. Na terenie 
miasta żywioł zerwał 
linie energetyczne, 
powalił drzewa, 
zalało ulice i piwnice. 
Dodatkowo o 
godzinie 9.00 służby 
dostały zgłoszenie o 
kilkunastoosobowej 
grupie młodzieży z 
obozu survivalowego 
uwięzionych na 
wyspie na zalewie w 
Boryszewie. Część 
z nich odniosła 
obrażenia, dwie 
rażone piorunem 
osoby były 
nieprzytomne, 
zarządzono 
ewakuację.
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PAMIĘĆ
WAŻNE TELEFONY
Pogotowie ratunkowe 999
Policja 
997, 47 705-52-22
Straż pożarna 
998, 46 862-23-70
Pogotowie energetyczne
991
Pogotowie gazowe (Sime Polska) 
602-343-343, 792-008-866
Urząd Miejski 
46 862-27-30, 46 862-22-35
Całodobowy telefon 
alarmowy Urzędu Miasta
46 862-36-82
Urząd Skarbowy 
46 862-26-04
ZUS 46 862-64-33
Starostwo Powiatowe 
46 864-18-40, 46 864-18-73
ZWiK 46 862-82-30
Zgłaszanie awarii: 
sieci wodociągowej 
668-453-422
sieci kanalizacyjnej
604-195-871
Dodatkowo każdego dnia po godz. 
15.00 awarie można zgłaszać pod 
numerami telefonów:
SUW Płocka 
46 811 16 44, 
602 248 627
SUW Chodaków 46 863 26 35,
662 294 742
Oczyszczalnia ścieków 
662 294 743
ZGK 46 862-81-06, 46 
862-93-14
ZKM 46 862-99-27
Zgłaszanie awarii sieci 
oświetlenia ulicznego
698-088-755, 606-663-186
Szpital
46 864-95-00, 46 864-96-00
USC 46 862-23-02
Sąd Rejonowy 
46 862-32-64
PKP 19-757
Koleje Mazowieckie
22 364-44-44
MPT Taxi 191-91
Taxi 46 862-28-42
Taxi Nowa całodobowa 
888-766-600
PEC 
46 862-92-00, 604-206-108,
Muzeum Ziemi 
Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą
46 862-33-09, 
MOSiR 46 862-77-59
SCK 46 863-07-68
Centrum Usług Społecznych 
46 863-14-81, 
46 863-14-82

Miejska 
Audycja 
Samorządowa

W każdy 
wtorek 

i czwartek 
o 11:30

na antenie 

Odeszli od nas
Jak co roku, w tym szczególnym czasie wspominamy tych, którzy odeszli od nas w ostatnich dwunastu miesiącach, 
a przez lata wpływali na życie naszej lokalnej społeczności. W minionym roku pożegnaliśmy m.in. osoby związane 
z sochaczewskim samorządem, wieloletnich pedagogów oraz dyrektorów instytucji kultury.

Irena Kocimska (29 października 2022 r.)
radna III kadencji Rady 
Miejskiej w Sochaczewie 
(1998-2002), przewod-
niczyła Komisji Rewi-
zyjnej. Z zawodu pielę-
gniarka. Odeszła 
w wieku 80 lat. 

Wojciech Kurant (12 grudnia 2022 r.)
rugbista Orkana Socha-
czew, brązowy medalista 
mistrzostw Polski senio-
rów z 1984 roku. zawod-
nik uhonorowany z okazji 
50-lecia klubu, wielokrot-
ny reprezentant Polski. 
Zmarł w wieku 62 lat. 

Jan Anyszewski (11 marca 2023 r.)
radny Rady Miejskiej Socha-
czewa III i IV kadencji (1998-
2006). Przewodniczył Komi-
sji Gospodarki Przestrzennej 
i Inwestycji. W 2002 roku 
pełnił też funkcję wiceprze-
wodniczącego rady miejskiej. 
Zmarł w wieku 76 lat. 

Zofia Skonieczna (31 października 2022 r.)
pedagog, wieloletnia 
nauczycielka w Szkole 
Podstawowej nr 3 w So-
chaczewie. Dyrektor i kie-
rownik sochaczewskiego 
oddziału biblioteki pe-
dagogicznej (1965-1996). 
Żyła 87 lat. 

Ryszard Ambroziak (29 września 2023 r.)
z samorządem związany 
przez ponad 40 lat. 
Był radnym Rady Powiatu 
Sochaczewskiego I, II, III 
i IV kadencji (1999-2014) 
oraz członkiem Zarządu 
Powiatu w III i IV kadencji. 
Odszedł w wieku 74 lat.

Krzysztof Żyżyński (11 lipca 2023 r.)
Zasiadał w sochaczew-
skiej radzie miejskiej 
II, III oraz IV kadencji 
(1994-2006). Zawodowo 
był m.in. zastępcą 
dyrektora PGKiM. 
Zmarł w wieku 69 lat. 

Helena Kaźmierczak (9 maja2023 r.)
dyrektor Miejskiej Biblioteki 
Publicznej w Sochaczewie w 
latach 1959-1986. Zajmowała 
nie tylko czytelnictwem, ale i 
krzewieniem wiedzy. Z jej do-
świadczenia i rad do dziś ko-
rzystają kolejne pokolenia bi-
bliotekarzy. Przeżyła 100 lat.

Krzysztof Wasilewski (19 lutego 2023 r.)
komendant hufca ZHP So-
chaczew przez 30 lat. Dyrek-
tor powiatowego urzędu pra-
cy (2000-2019). Przez lata 
pracował jako nauczyciel 
w „Osiemdziesiątce”. Od 2017 
roku Honorowy Obywatel 
Sochaczewa. Miał 73 lata.

St. bryg. Paweł Kubiak (31 marca 2023 r.)
ponad trzydzieści lat 
życia poświęcił strażackiej 
służbie. Komendant 
Powiatowy Państwowej 
Straży Pożarnej w Socha-
czewie w latach 1999-
2014. Odszedł po długiej 
chorobie w wieku 60 lat.

Przypominamy kierowcom 
o zmianach w  organizacji 
ruchu, jakie obowiązywać 
będą w  czasie Wszystkich 
Świętych, gdy tłumnie wy-
ruszymy na  groby bliskich. 
Zatwierdzona przez staro-
stę czasowa organizacja ru-
chu obowiązuje od wtorku 
31 października (od godzi-
ny 7.00) do 2 listopada (do 
końca dnia). 

Cmentarz 
przy ul. Traugutta
Na ścieżce rowerowej przy 
ulicy   Traugutta,   oddanej 
tego   dnia   kierowcom,   do-
puszczalne będzie parkowa-
nie równoległe do osi jezdni. 

Postój może trwać maksy-
malnie 4 godziny. Przypo-
minamy, że pojazd nie może 
być zaparkowany bezpośred-
nio przed i  na przejściu dla 
pieszych. Ponadto, przy bra-
mie głównej cmentarza pa-
ra� alnego będzie wyzna-
czone miejsce dla pojazdów 
policji i  przeznaczonych do 
przewozu osób w podeszłym 
wieku i  niepełnosprawnych. 
Postój w tym miejscu jest za-
broniony, można tam jedy-
nie podjechać, wysadzić oso-
bę i po chwili należy opuścić 
ten wydzielony pas.

Na odcinku od ulicy 
Reymonta do Ziemowita, 
po stronie zamku książąt 

mazowieckich, dopuszczo-
ne będzie tylko parkowa-
nie skośne.

W   ulicę   Cmentarną 
będą mogli wjechać wy-
łącznie jej mieszkańcy.

Dod at kowo   na    u l . 
Traugutta w  dniach obo-
wiązywania czasowej or-
ganizacji ruchu, tj. 31 paź-
dziernika – 2 listopada nie 
będzie obowiązywać strefa 
płatnego parkowania, tzn. 
nie będą pobierane opłaty 
za parkowanie.

Cmentarz komunalny
Ulica Przylasek, w  stronę 
ulicy Piaszczystej, będzie 
ulicą jednokierunkową. Na 

Piaszczystej po lewej stronie 
jezdni będzie dopuszczone 
parkowanie skośne, nato-
miast  po prawej obowiązy-
wać będzie zakaz zatrzymy-
wania się i  postoju. Na ul. 
Trojanowskiej, po prawej 
stronie, na odcinku pomię-
dzy Domem Bankietowym 
Arkadia a ul. Przylasek, bę-
dzie obowiązywał zakaz za-
trzymywania się i  postoju. 
Ten sam zakaz będzie obo-
wiązywał po obu stronach 
ul. Trojanowskiej na  od-
cinku od ul. Przylasek do 
ul. Wypalenisko. Dodatko-
wo na  Trojanowskiej, przy 
przejeździe kolei wąskoto-
rowej, zostanie zasłonięty 

znak „STOP” oraz ustawio-
ne bariery drogowe w  po-
przek torów. Przypomina-
my, by nie blokować ruchu 
autobusom komunikacji 
miejskiej zatrzymującym 
się na  przystanku autobu-
sowym na  placu parkingo-
wym przy cmentarzu.

Cmentarz 
przy al. 600-lecia

W tym rejonie nie 
wprowadza   się   żadnych 
zmian.   Kierowcy   korzy-
stają z osiedlowych par-
kingów. W kierowaniu ru-
chem, jak zawsze, pomogą 
policjanci sochaczewskiej 
drogówki.

Tak parkujemy pod cmentarzami
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WAŻNY TEMAT

HANNA JAŻDŻYK, AUTORKA PROJEKTU 
„NIE TYLKO KSIĄŻKI - UNOWOCZEŚNIJMY 

NASZĄ BIBLIOTEKĘ!”

ROBERT GÓRSKI, AUTOR PROJEKTU  
„OŚWIETLENIE MIEJSKICH 

KORTÓW TENISOWYCH”
Nasz projekt składa się z pięciu elementów, ale myślę, 
że czytelnicy najbardziej zadowoleni będą z zakupu 
wrzutni do zwrotu książek poza godzinami pracy 
biblioteki, tzw. trezora bibliotecznego. To przenośne 
urządzenie, które planujemy ustawić na parterze w 
kramnicach, gdzie bez obaw można pozostawić książ-
kę wieczorem, w nocy, w dni wolne od pracy. To duże 
ułatwienie dla osób zapracowanych oraz dla starszych, 
bo nie muszą wchodzić na piętro do wypożyczalni. 
Bardzo dziękuję za każdy głos oddany na nasz projekt! 
Z myślą o osobach starszych, które nie mają dostępu 
do komputera, zaplanowaliśmy wymianę komputerów 
w naszej czytelni. Chętnie zorganizujemy dla nich ko-
lejne kursy obsługi komputerów, które zawsze cieszyły 
się dużym powodzeniem. 

Ogłoszenie wyników głosowania bardzo ucieszyło środowisko 
tenisowe w naszym mieście. Pierwszy raz zdecydowaliśmy się 
na udział i zgłoszenie projektu do Budżetu Obywatelskiego. Tego 
typu akcja dodatkowo integruje i mobilizuje  środowisko. W ciągu 
dwóch tygodni w wyniku zaangażowania osób z Sochaczew-
skiego Towarzystwa Tenisowego,  grających obecnie lub też w 
przeszłości w tenisa, czy też zaprzyjaźnionych z kortami, będą-
cych kibicami tenisa oraz planujących rozpocząć przygodę z tym 
sportem, udało nam się uzyskać ponad 900 głosów. Dziękujemy 
wszystkim za wsparcie. Dla nas to jest początek  tworzenia coraz 
lepszej bazy do uprawiania tenisa w Sochaczewie. Dobre wieści 
płyną z mediów i ratusza. Otrzymaliśmy informację, że obiekt jest 
bardzo potrzebny i będzie unowocześniony do obecnie obowią-
zujących standardów. Funkcjonalne, nowoczesne korty tenisowe 
są wizytówka dla takiego miasta jak Sochaczew.

15 listopada mija termin 
uregulowania   ostatniej 
raty podatku od nierucho-
mości, rolnego i leśnego 
za obecny rok - przypomi-
na urząd miejski. Warto o 
tym pamiętać, zwłaszcza 
jeśli korzystamy z syste-
mu zniżkowych kart wy-
dawanych przez miasto.

Zwyczajowo podatki, ja-
kie płacimy na rzecz mia-
sta, rozkładane są na czte-
ry raty. Do 15 listopada 
należy uregulować ostat-
nią ratę podatku od nie-
ruchomości oraz rolnego 
i leśnego. Wpłat dokonu-
jemy na konta wskazane 
w decyzjach, które na po-
czątku roku do każde-
go   mieszkańca   wysyłał 
urząd. Jeśli zagubiliśmy 
pismo, nie posiadamy nu-
meru konta lub nie pamię-
tamy wysokości raty, mo-
żemy skontaktować się z 
wydziałem podatkowym 

UM pod numerem tel. 862 
22 35 wew. 320.

O terminowych płatno-
ściach i ewentualnych zale-
głościach urząd może nam 
przypomnieć za pomocą 
SMS, jeśli wyrazimy zgodę 
na udostępnienie nume-
ru telefonu komórkowego. 
Załatwimy to podczas jed-
nej wizyty w urzędzie lub 
za pomocą e-PUAP. War-
to także pamiętać o aktu-
alizowaniu danych adre-
sowych, co ułatwi kontakt 
urzędu z podatnikiem.

Terminowe opłacanie 
podatków należnych mia-
stu jest też warunkiem 
skorzystania   z   progra-
mu zniżek w postaci Kar-
ty Mieszkańca, Karty Du-
żej Rodziny, Karty Seniora 
i innych. Jeżeli więc stara-
my się o uzyskanie którejś 
z kart, a zalegamy z płat-
nościami, nie otrzymamy 
jej do czasu uregulowania 
zaległości. (sos)

W związku z zakończe-
niem akcji sprzedaży wę-
gla, regulowanej Ustawą 
z dnia 27 października 
2022 r. o zakupie prefe-
rencyjnym paliwa stałego 
dla gospodarstw domo-
wych, miasto Sochaczew 
ogłasza sprzedaż węgla 
dla mieszkańców Socha-
czewa. Oferowane miesz-
kańcom paliwa pochodzą z 
polskich kopalń. Cena jed-
nej tony to 1.790 zł. 

 Zakupu może dokonać 
każdy mieszkaniec Socha-
czewa - osoba � zyczna. 
 Nie ma limitów ilościo-
wych.
 W imieniu samorządu 
sprzedaż opału prowadzi 
Miejski Punkt Sprzedaży 
Węgla zlokalizowany na 
terenie dawnej bazy Gmin-
nej Spółdzielni „Samopo-
moc Chłopska” przy ul. 
Targowej 24 (� rma Węglo-
-Bud, Witold Pływaczew-
ski).

 Punkt czynny jest od 
wtorku do piątku w godz. 
10.00-15.00 oraz w soboty 
w godz. 9.00-13.00.
 Miejski Punkt Sprze-
daży Węgla nie organizu-
je transportu zakupione-
go paliwa do gospodarstwa 
domowego ani workowa-
nia. Usługi tego typu moż-
na - odpłatnie - zamówić 
na miejscu.
 Wzór wniosku o zakup 
paliwa stałego znajduje 
się na stronie internetowej 
miasta   www.Sochaczew.pl
oraz w Biurze Obsługi 
Klienta Urzędu Miejskiego 
przy ul. 1 Maja 16.
 Na stronie www.Socha-
czew.pl można zapoznać 
się z dokładną procedurą 
zakupu węgla.
 603-755-585 - to numer 
miejskiej infolinii węglowej, 
czynnej od poniedziałku do 
piątku w godz. od 8:00 do 
16:00, gdzie udzielane są od-
powiedzi na pytania doty-
czące sprzedaży paliwa.

Pamiętajmy o podatkach

Sprzedaż węgla bez limitu

W punkcie dostępny jest węgiel: 
- ekogroszek Karlik (5-25 mm, wartość opałowa 26-29 MJ), 

- groszek (8-31 mm, wartość opałowa 30-33 MJ), 

- groszek II (5-25 mm, wartość opałowa 28-33 MJ) 

- orzech (25-80 mm, wartość opałowa 28-33 MJ)

Sebastian Stępień

Najwięcej, bo 943 głosy, 
uzyskał projekt „Oświe-
tlenie miejskich kortów 
tenisow ych ”   w ycenia-
ny wstępnie na 500 tys. zł. 
Oświetlone korty umoż-
liwią grę w tenisa dłużej 
wczesną wiosną, późnym 
latem i jesienią, kiedy jest 
jeszcze ciepło, a zmrok za-
pada już wczesnym wie-
czorem. Mieszkańcy So-
chaczewa będę mogli w 
upalne dni grać wieczora-
mi, kiedy jest chłodniej i 
bezpieczniej dla zdrowia. 

Kolejny zwycięski po-
mysł to „Przebudowa wy-
stawy stałej - Z dziejów 
Sochaczewa - w muzeum 
ziemi sochaczewskiej”. Za-
kłada on wykonanie no-
woczesnej, multimedialnej 
wystawy stałej poświęco-
nej historii miasta. Wy-
stawa ma obejmować za-
gad nienia :    pocz ąt ków 
osadnictwa, założenia So-
chaczewa i jego roli jako 
osady targowej, dziejów 
zamku książąt mazowiec-
kich, związków Chopina z 
naszym miastem, historii 
Sochaczewa w okresie mię-
dzywojennym.

Do budżetu miasta 
wpisany zostanie także 
projekt „Nie tylko książ-
ki - unowocześnijmy na-
szą bibliotekę!”. Zakła-
da on zakup wrzutni na 
książki zwracane poza go-

dzinami pracy bibliote-
ki, siedmiu komputerów 
z oprogramowaniem do 
czytelni internetowych, ta-
blicy interaktywnej do ce-
lów edukacyjnych i roz-
rywkowych dla dzieci i 
młodzieży, praktycznych 
mebli do bibliotecznej stre-
fy relaksu oraz funkcjonal-
nego namiotu na imprezy 
plenerowe.

Zasady SBO pozwo-
lą na realizację jeszcze 
czterech projektów. Na 

pewno cieszy się społecz-
ność SP2, bo szkołę cze-
ka „Wymiana oświetlenia 
na energooszczędne oraz 
montaż monitoringu na 
obiekcie sportowym, wie-
lofunkcyjnym przy Szko-
le Podstawowej nr 2 w So-
chaczewie”. Zakłada on 
zmianę na terenie szko-
ły systemu oświetlenia 
na energooszczędne lam-
py LED na trzech słupach 
oraz montaż kamery mo-
nitoringu przy boisku.

Kolejny wygrany naj-
nowszej edycji SBO to Szko-
ła Podstawowa nr 1. Obok 
placówki utworzony zosta-
nie park naukowy wyposa-
żony m.in. w kompas słu-
żący do nauki orientacji i 
kierunków geogra� cznych, 
zegar słoneczny, peryskop 
pozwalający użytkowni-
kom obserwować otoczenie 
z innej perspektywy, grę 
edukacyjną eko-memory, 
ścianę do pisania czy urzą-
dzenie wykorzystywane 
przy koloroterapii.

Bardzo ciekawy jest też 
projekt „Złota Rączka dla Se-
niora”. To propozycja skiero-
wana do osób w wieku 70+, w 
pierwszej kolejności samot-
nych i z niepełnosprawno-
ściami, o niskim dochodzie, 
prowadzących jednoosobo-
we gospodarstwa domowe. 
Będą one mogły bezpłatnie 
skorzystać z pomocy w nie-
skomplikowanych sprawach 
technicznych, takich jak wy-
miana żarówki, zamka w 
drzwiach, naprawa ciekną-
cego kranu.

Ostatni z pomysłów, 
wyceniony na 20 tys. zł, 
to projekt „Pierwsza po-
moc w mieście”. Zakła-
da on organizację kursów 
pierwszej pomocy  przed-
medycznej w szkołach, in-
stytucjach oraz szkolenia 
stacjonarne w kramnicach 
miejskich dostępne dla 
wszystkich zainteresowa-
nych mieszkańców.

Siedem do realizacji
Mieszkańcy Sochaczewa wypowiedzieli się, na których projektach Sochaczewskiego 
Budżetu Obywatelskiego najbardziej im zależy. Spośród dwudziestu dwóch poddanych 
pod głosowanie pomysłów, siedem doczeka się realizacji. Otwarte głosowanie 
przeprowadzono we wrześniu, a mieszkańcy oddali łącznie 5304 głosy.
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Dzięki wrzutni biblioteka jest czynna 24 godziny na dobę przez 365 
dni w roku, także w święta. Książki umieszcza się w środku dzięki 
uchylnej klapce za którą znajduje się ześlizg. Te lądują na półce, 

która opuszcza się pod wpływem ciężaru przybywających we wrzutni 
książek. Trezor wyposażony jest w wózek. Wypełnionym wystarczy 

wjechać windą na piętro i rozłożyć książki na półki.
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BLISKO NAS

Nie ustają prace w ramach 
projektu „Mała Ojczyzna 
Chopina   –   przebudowa 
33 dróg miejskich”. Ulica 
Kwiatowa już z nową na-
wierzchnią asfaltową. Pro-
wadzone są roboty na Bole-
chowskich. W sąsiedztwie 
robiona jest podbudowa 
ulicy Hugo-Badera. Podob-
nie w Malesinie pierwsza 
warstwa pojawiła się na 
ulicach Bora-Komorow-
skiego oraz Roweckiego. 

Przez pół roku wykonaw-
ca inwestycji wartej blisko 
28 mln zł, � rma Strabag, 
rozpoczął prace na 20 spo-
śród 33 ulic. Projekt „Mała 
Ojczyzna   Chopina”   bę-
dzie realizowany do końca 
2024 roku. W kolejce cze-
kają jeszcze Jana Kazimie-
rza, Jasna, Kasprowicza, 
Cmentarna, Łąkowa, To-
mickiego, Graniczna, Je-

sionowa, Reymonta (od 1 
Maja do Piłsudskiego wraz 
z deszczówką), Wczaso-
wa, Wojska Polskiego (od 
Ziemowita do 15 Sierpnia 
wraz z kanalizacją desz-
czową), Wróblewskiego i 
Żytnia (od Olimpijskiej do 
Warszawskiej wraz z desz-
czówką). 

Przypomnijmy, że osta-
teczna decyzja o realizacji 
programu „Mała Ojczyzna 
Chopina” zapadła na se-
sji 28 marca br., gdy rada 
miejska zabezpieczyła na 
ten cel pieniądze w budże-
cie i Wieloletniej Progno-
zie Finansowej. Inwesty-
cję poparli w głosowaniach 
radni   Sochaczewskiego 
Forum Samorządowego i 
PiS. Wyszli z sesji i nie bra-
li udziału w głosowaniach 
radni PO, Koalicji dla So-
chaczewa i Bezpartyjni Sa-
morządowcy. 

Daniel Wachowski

15 października wybrali-
śmy nowy skład sejmu i se-
natu na kadencję 2023-2027. 
Przed czterema laty w na-
szym okręgu PIS zdobył sześć 
mandatów, Koalicja Obywa-
telska dwa, po jednym pośle 
wprowadziło do sejmu PSL 
i SLD. Tegoroczne wybory 
nieco zmieniły polityczny ob-
raz i w okręgu płocko-ciecha-
nowskim, obejmującym także 
powiat sochaczewski, PiS ma 
pięć mandatów (Kamil Bort-
niczuk, Ewa Cicholska, Maciej 
Małecki, Jacek Ozdoba i Ma-
ciej Wąsik), Koalicja Obywa-
telska trzy (Elżbieta Gapińska, 
Marcin Kierwiński i Adam 
Krzemiński) a Trzecia Dro-
ga PSL-PL2050 Szymona Ho-
łowni dwa (Adam Orliński i 
Piotr Zgorzelski). 

Sochaczew 
ma dwóch posłów 
Po 1989 roku Sochaczew miał 
tyko jednego posła, Ewę Mań-
kowską, sprawującą mandat w 
latach 1997-2001, wybraną z li-
sty Akcji Wyborczej Solidar-
ność oraz jednego przedsta-
wiciela w izbie wyższej, Jolantę 
Popiołek (2001-2005). Od 2011 
roku nieprzerwanie posłem 
jest Maciej Małecki z PiS, któ-
ry czwarty raz zasiądzie w sej-
mowych ławach. Prawie 33,7 
tysiąca głosów zagwaranto-
wało mu pewną reelekcję. Ale 
dwóch posłów z Sochaczewa, 
to nie zdarzyło się nigdy wcze-

śniej. Wybór Adama Orliń-
skiego (9.066 głosów) oznacza 
zmiany w sejmiku Mazowsza, 
bo funkcji posła nie można łą-
czyć z mandatem radnego. 
Sejmik będzie musiał wskazać 
wiceprzewodniczącego   oraz 
wybrać nowego szefa najważ-
niejszej komisji - budżetu i � -
nansów.

Senat 
dla Trzeciej Drogi
Do trzech razy sztuka – tak 
można podsumować walkę 
o jedyny w okręgu mandat 
senatora. Wprawdzie kandy-
datów było czterech, ale fa-

worytów dwóch - Waldemar 
Pawlak i senator dwóch ostat-
nich kadencji Marek Mar-
tynowski. To było ich trze-
cie starcie w walce o senat, 
ale tym razem zwycięskie dla 
byłego premiera, wystawio-
nego przez Trzecią Drogę. 
Waldemara Pawlaka popar-
ło ponad 113 tys. osób, zdobył 
42,4 proc. wszystkich głosów 
w okręgu, a w Sochaczewie 
uzyskał poparcie na poziomie 
47,8 proc. Na Marka Mar-
tynowskiego z PiS postawi-
ło 107,3 tys. wyborców (40,2 
proc.), a to oznacza, że senator 
nie odnowił mandatu (w So-

chaczewie zdobył 33,2 proc. 
głosów). Od ostatnich wy-
borów do senatu z 2019 roku 
Marek Martynowski stracił 
w naszym okręgu 8,5 tys. gło-
sów, natomiast były premier 
przekonał do siebie dodatko-
we 8 tys. wyborców. 

Krajobraz po kampanii
PiS straciło jeden mandat, wyborcy lewicy nie mają już swego przedstawiciela 
w sejmie, dwa mandaty przejęły Koalicja Obywatelska i Trzecia Droga, w senacie 
o nasze sprawy zadba teraz Waldemar Pawlak – tak w okręgu płocko-ciechanowskim 
wygląda polityczny obraz po ostatnich wyborach parlamentarnych. 

POSEŁ ELEKT MIROSŁAW ADAM ORLIŃSKI

POSEŁ MACIEJ MAŁECKI

Ostatnie wybory pokazały, że Polacy chcą demokratycznej zmiany. 
Rekordowa frekwencja, zaangażowanie w wybory, wsparcie okazy-
wane mi w czasie kampanii przez mieszkańców ziemi sochaczewskiej 
pozwoliło uwierzyć w sukces. Od kilkunastu lat, jako radny sejmiku 
mazowieckiego, na pierwszym miejscu stawiałem dobro Polski 
lokalnej, samorządowej, budującej kanalizację, drogi, przedszkola, 
żłobki i ścieżki rowerowe. I to się nie zmieni. Dziękuję za ogromne 
zaufanie i poparcie, jakiego udzieliliście mi w wyborach do Sejmu RP. 
Zapewniam, że pełniąc zaszczytną funkcję Posła na Sejm RP nigdy 
nie zawiodę Państwa zaufania i nadal będę do dyspozycji mieszkań-
ców w ważnych dla nich sprawach. Dziękuję z całego serca za zaufanie i współpracę. Zawsze 
z mieszkańcami. Razem budujemy Polskę. 

Za nami naprawdę dobre cztery lata dla mieszkańców naszej ziemi. 
Jeszcze nigdy w historii samorządu Sochaczew i gminy naszego 
powiatu nie otrzymały tak dużego wsparcia, jak w okresie rządów PiS. 
To, co udało nam się wspólnie zrobić, zostanie na zawsze. Będziemy 
bezpiecznie jeździć po nowych drogach, dzieci będą zdobywać wie-
dzę w lepszych szkołach, trenować w nowych halach i na stadionach, 
dysponujący nowoczesnym sprzętem strażacy lepiej zadbają o nasze 
bezpieczeństwo. Mam nadzieję, że nasze samorządy nadal będą tak 
hojnie wspierane z budżetu centralnego, jak w ostatnich latach. Ziemia 
sochaczewska jest naszym wspólnym dobrem i nadal musimy o nią 
dbać, dlatego dziękując za tak duże Państwa poparcie i zaufanie w wyborach, obiecuję, że na-
dal będę zabiegał o to, byśmy czuli się dumni z naszej pięknej, lokalnej ojczyzny. Lepsze życie 
to nie tylko wyższe dochody, ale także tradycja, tożsamość i wzajemne zaufanie. To wszystko 
nas łączyło, łączy i będzie łączyć w przyszłości.

Wybory parlamentarne 
w Sochaczewie - frekwencja

2023 - 77,1 proc.
2019 - 63,8 proc. 
2015 - 51,2 proc. 
2011 - 49,6 proc.
2007 - 53,7 proc. 
2005 - 37 proc. 

Utwardzają kolejne ulice

UL. BOLECHOWSKICH

UL. KWIATOWA

UL. HUGO-BADERA

UL. BORA-KOMOROWSKIEGO

Stowarzyszenie Sochaczew-
skie Wieczory Literackie 
ATUT, we współpracy z Miej-
ską Biblioteką Publiczną, 
organizuje cykl spotkań pod 
hasłem „Kultura łączy po-
kolenia. Poezja przez cztery 
pory roku”. 20 października 
odbyła się jesienna odsłona 
tego wydarzenia połączona 
z konkursem recytatorskim.

W piątkowe popołudnie w 
kramnicach miejskich ze-
brali się młodsi i starsi miło-
śnicy poezji. W ramach spo-

tkania „Jesienne impresje w 
poezji polskiej” odbył się kon-
kurs recytatorski, prezentacja 
autorskich wierszy oraz kon-
cert. Do konkursu przystąpi-

li uczniowie szkół średnich, 
którzy recytowali utwory Wi-
sławy Szymborskiej. Zgłosi-
ło się 21 uczestników z trzech 
szkół, a zdaniem jury najle-

piej poradził sobie Aleksander 
Dolota. Drugie miejsce zaję-
ła Maria Honcharowa, trzecie 
Maja Szymańska, a wyróż-
nienie przyznano Lenie Korc. 
Członkowie Atutu zaprezen-
towali swoje utwory oraz wier-
sze polskich poetów związane 
z jesienią, a nastrojową oprawę 
muzyczną zapewnili ucznio-
wie PSM. 

Realizacja cyklu spotkań 
poetyckich do� nansowana jest 
przez samorząd województwa 
mazowieckiego. 

(ig)

Jesienne impresje i poezja Szymborskiej
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W MIEŚCIE

Radni miasta jednogłośnie 
zdecydowali, że przez kolejne 
trzy lata (2024-2026) spółka 
ZWiK będzie prowadziła na 
swym terenie Punkt Selek-
tywnego Zbierania Odpadów 
Komunalnych. 

Można do niego dostarczyć 
np. papier, tworzywa sztucz-
ne, szkło, przeterminowane 
leki, zużyte baterie i akumu-
latory, stary sprzęt elektrycz-
ny i elektroniczny, meble i inne 
odpady wielkogabarytowe. To 
istotna informacja, ponieważ 
od kilku lat miasto nie orga-
nizuje zbiórek tzw. gabarytów. 
Do ratusza docierały sygna-
ły, że na miejskie zbiórki przy-
wożono z okolicznych gmin 
papę, smołę, szyby, części sa-

mochodowe, duże ilości opon, 
także od traktorów. Tymcza-
sem utylizacja takich produk-
tów jest droga i przeprowadza-
na przez wyspecjalizowane 
przedsiębiorstwa. Niektórzy 
traktowali te akcje jak okazję 
do darmowego pozbycia się 
kłopotliwych odpadów. 

Jeden z radnych sugero-
wał w czasie sesji, że otwarte 
zbiórki powinny wrócić, bo 
część mieszkańców ma pro-
blem z pozbyciem się odpa-
dów wielkogabarytowych. W 
odpowiedzi wiceburmistrz 
Dariusz Dobrowolski przy-
pomniał, że zamawiając do-
stawę pralki, kanapy czy tele-
wizora można od razu zlecić 
odbiór zużytego sprzętu czy 
mebla. Po drugie, w czasie 

otwartych zbiórek do miasta 
przywożono ciężarówkami 
tony śmieci.

- Mogę podać konkret-
ne dane. Różnica w odbio-
rze gabarytów przez PSZOK, 
który ten strumień odpadów 
przyjmuje na zdrowych za-
sadach od osób indywidula-
nych, mieszkańców wspólnot 
i spółdzielni, to jest ponad 200 
ton, przy cenie utylizacji jednej 
tony 1500 zł – mówił wicebur-
mistrz.  

Jak łatwo policzyć, otwar-
te zbiórki, gdzie nikt nie kon-
trolował, skąd pochodzą wy-
stawione do zabrania śmieci, 
kosztował miasto dodatko-
we 300 tysięcy złotych. Tyl-
ko w jednym roku. Obecnie 
do PSZOK każdy mieszka-

niec Sochaczewa może przy-
wieźć np. zużyty sprzęt rtv, 
meble, dywany czy świetlów-
ki. Ale tylko mieszkaniec So-
chaczewa, bo chodzi o to, by 
odbywało się to pod kontrolą i 
do punktu nie tra� ały odpady 
spoza miasta, a także z działal-
ności gospodarczej.

PSZOK działa na tere-
nie oczyszczalni ścieków przy 
al. 600-lecia 69. Pracuje w każ-
dą sobotę w godzinach 9.00 - 
15.00 (za wyjątkiem tzw. czer-
wonych kartek w kalendarzu). 
Przyjmuje odpady tylko od 
mieszkańców Sochaczewa, re-
gularnie płacących za odbiór 
śmieci, co pracownicy punk-
tu za każdym razem skrupu-
latnie sprawdzają.

(daw)

Jolanta Sosnowska

W ciągu ostatnich dwudzie-
stu lat liczba mieszkańców 
Sochaczewa zmalała o po-
nad 12 proc. i na koniec ubie-
głego roku wynosiła 33 700 
osób. Przeciętny sochaczewia-
nin ma 43 lata. W nieznacz-
nej przewadze są kobiety, sta-
nowią 53 proc. mieszkańców. 
Co czwarty sochaczewianin 
jest w wieku poprodukcyj-
nym, 57,5 proc. to osoby nadal 
produkcyjne, a niewiele ponad 
17 proc. jest w wieku przed-
produkcyjnym (nie ukończy-
ły 18 lat).

Saldo migracji wewnętrz-
nej, czyli różnica między licz-
bą osób zameldowanych a wy-
meldowanych z Sochaczewa 
do innego miejsca na terenie 
kraju, wyniosło w 2022 r. po-
nad 260 na niekorzyść miasta. 
Być może ten trend poprawi 
budownictwo wielorodzinne, 
które w Sochaczewie przybra-
ło ogromne rozmiary. Nowe 
bloki powstają niemal we 
wszystkich rejonach miasta. 
W minionym roku oddano 
do użytku blisko 200 miesz-
kań, co według GUS i tak nie 
dorównuje wynikowi z Ma-
zowsza i kraju. Na ujemny bi-
lans na pewno wpływ ma fakt, 

że wiele rodzin stawia domy 
na terenie ościennych gmin, 
tuż za granicami miasta. Z 
jednej strony żyją bliżej natu-
ry, z drugiej - korzystają z bli-
skości Sochaczewa (centrów 
handlowych, ośrodków kultu-
ry, sportu, edukacji itp.).

GUS zwraca uwagę na 
dużą liczbę małżeństw zawar-
tych w Sochaczewie. W ubie-
głym roku było ich ponad 160, 
co znacznie przekracza śred-
nią wojewódzką i krajową. 
Daleko nam co prawda do re-
kordowych lat 2007-2008, kie-
dy w związek małżeński wstę-
powało niemal dwa razy tyle 
osób, ale i tak w kwestii ślubów 
stoimy dobrze. Niestety w ślad 
za większą liczbą małżeństw 
idzie więcej rozwodów, niż to 

wynika ze średniej krajowej. 
Stan cywilny mieszkańców 
miasta kształtuje się nastę-
pująco: blisko 56 proc. żyje w 
małżeństwach, ponad 7 proc. 
jest po rozwodzie, 9,5 proc. to 
wdowy/wdowcy, a 27,5 proc. 
jest stanu wolnego (panny i ka-
walerowie).

Podobnie jak cały kraj, So-
chaczew boryka się z ujem-
nym przyrostem naturalnym, 
który w 2022 r. wyniósł aż -186 
osób. W ubiegłym roku uro-
dziło się 305 dzieci, przy czym 
zauważalny od pewnego czasu 
trend to większa liczba chłop-
ców (51,5 proc.) niż dziewczy-
nek. Najwięcej kobiet decyduje 
się na dziecko mając 25-29 lat, 
następne w kolejce są panie tuż 
po trzydziestce.

Na niekorzystny bi-
lans demogra� czny wpły-
wa wysoka umieralność. 
W Sochaczewie w zeszłym 
roku odnotowano blisko 
pół tysiąca zgonów (do-
kładnie 491) niemal po po-
łowie obu płci. To dużo 
więcej niż na Mazowszu i 
w kraju. Najczęstsze przy-
czyny śmierci to choroby 
układu krążenia (30 proc.) 
i nowotwory (18,5 proc.). 
Trzecią w kolejności przy-
czyną są choroby ukła-
du oddechowego i tu przy-
kra informacja - pod tym 
względem zajmujemy 15 
miejsce wśród wszystkich 
polskich miast. Jak poda-
je raport, w ubiegłym roku 
220 osób zmarło z covid-19.

PSZOK oszczędza 300 tysięcy rocznie

SOCHACZEW W LICZBACH CZ. I

Jest nas coraz mniej
Ile nas jest, czy w Sochaczewie rodzi się więcej chłopców czy dziewczynek, jak często się rozwodzimy? 
Główny Urząd Statystyczny opracował szczegółowy raport o różnych aspektach życia Polaków. 
Znajdujemy w nim także ciekawe dane dotyczące naszego miasta. Będziemy je państwu przybliżać 
w kolejnych wydaniach gazety. W tym tygodniu zajmujemy się demografi ą i migracją wewnątrz kraju.

Pary celebrujące 50-lecie 
małżeńst wa   otrzy ma-
ły z rąk burmistrza Pio-
tra   Osieckiego   Medale 
za   Długoletnie   Pożycie 
Małżeńskie,   przyznawa-
ne przez Prezydenta RP. 
Wzruszająca uroczystość 
odbyła się w sobotę, 21 
października, w Urzędzie 
Stanu Cywilnego. Oprócz 
odznaczeń, wszystkim ju-
bilatom wręczono kwiaty i 
upominki od miasta.

W otoczeniu bliskich jubi-
leusz Złotych Godów świę-
towali Państwo: Grażyna i 
Mirosław Cieślukowie, Jo-
lanta i Artur Dąbrowscy, 
Marianna i Jan Marcin-
kowscy, Bożena i Wiesław 
Szymańscy oraz Jadwiga i 
Zygmunt Żakowscy. 

Imponujących   staży 
pięciu parom pogratulował 
burmistrz Piotr Osiecki. 

– Gratuluję Państwu 
tak pięknego jubileuszu. 
Od ponad 50 lat jesteście 
wierni słowom, które po-
wiedzieliście sobie zawie-
rając związek małżeński. 
Jesteście symbolem miło-
ści, wzajemnego szacun-
ku, zrozumienia i przyjaź-
ni. Najlepszym dowodem 
na to, że miłość nie jest pu-
stym słowem, że naprawdę 
warto razem iść przez życie, 

wspólnie cieszyć się sukce-
sami i wspólnie pokonywać 
trudności – mówił. 

Wszystkim życzył ko-
lejnych pięknych rocznic w 
dobrym zdrowiu i życzli-
wości najbliższych. - Niech 
każdy dzień przynosi wam 
powody do uśmiechu, a ta-
kich pięknych momentów 
będzie w waszym życiu jak 
najwięcej. Bądźcie dla sie-
bie oparciem i towarzysza-
mi na kolejne piękne lata.

Jubilaci zgodnie pod-
kreślają, że receptą na tak 
długie, wspólne małżeń-
skie życie jest miłość, wza-
jemny szacunek i zrozu-
mienie.   Jak   mówi   pani 
Bożena: wystarczy cier-
pliwość i wyrozumiałość, 
a reszta sama przychodzi. 
– Najważniejsze, by ko-
chać drugiego człowieka z 
jego zaletami i wadami – 
podpowiada pani Jadwi-
ga. – Tak nam leciały lata 
za latami – dodaje. Jej mąż, 
pan Zygmunt, zapytany, za 
co kocha swoją żonę, od-
powiada, że za wszystko. 
– Nie wiem, kiedy zlecia-
ło te 50 lat. – Przez te lata, 
jak to w każdym związku, 
bywało różnie. Dlatego po-
trzebny jest też kompromis 
i wzajemny szacunek – tłu-
maczy pani Grażyna. 

(aw)

Pięć par świętowało 
małżeńskie jubileusze

Małżonkowie, którzy wspólnie przeżyli minimum 50 lat 
i chcieliby ubiegać się o przyznanie przez Prezydenta Rzeczypospolitej 
Polskiej medalu za długoletnie pożycie małżeńskie, muszą złożyć w 

Urzędzie Stanu Cywilnego wniosek. Następnie dokumenty są przesyłane 
do urzędu wojewódzkiego, który po ich weryfikacji przekazuje sprawę 
do Kancelarii Prezydenta RP. Procedura jest dość długotrwała - zajmuje 

nawet kilka miesięcy. Pomogą w niej pracownicy USC. 
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WOKÓŁ SPORTU

Burmistrz powołał nowy 
skład Sochaczewskiej Rady 
Sportu. Wkrótce zakończy 
się szósta, trwająca dwa lata 
kadencja SRS, dlatego ogło-
szono nabór do rady siódmej 
kadencji, która potrwa od 17 
listopada br. do 16 listopada 
2025 roku. 

W Sochaczewskiej Radzie 
Sportu, tak jak w poprzed-
niej, zasiadły 24 osoby. 
Rada składa się z przedsta-
wicieli stowarzyszeń, klu-
bów sportowych i instytu-
cji realizujących zadania w 
zakresie kultury � zycznej 

na terenie miasta. Liczba 
jej członków jest elastycz-
na. Zgłoszenia kandydatów 
przyjmowane są od organi-
zacji pozarządowych. Rada 
jest organem inicjującym 
i opiniodawczym w spra-
wach dotyczących sportu 
w Sochaczewie. Podejmu-
je m.in. decyzje dotyczące 
corocznego � nansowania 
klubów sportowych i UKS-
-ów w ramach dotacji sa-
morządowych, rozbudowy 
bazy rekreacyjnej, przyzna-
wania stypendiów za wyni-
ki sportowe itp.

(daw)

Maciej Frankowski

Stanie się to możliwe dzię-
ki pozyskanemu przez samo-
rząd miejski rekordowemu 
do� nansowaniu z ósmej edy-
cji Rządowego Programu In-
westycji Strategicznych „Pol-
ski Ład”. Do Sochaczewa 
tra� ą w sumie blisko 32 mln 
zł na przebudowę dwóch sta-
dionów i powstanie wodne-
go placu zabaw. Promesę na te 
zadania 7 października na sta-
dionie w Chodakowie wręczył 
poseł Maciej Małecki.

- Jestem ogromnie zado-
wolony, a jeszcze bardziej będę 
się cieszył, gdy na obiekcie 
przy ul. Chopina 101 zobaczę 
pierwsze pracujące koparki - 
mówił prezes Bzury Choda-
ków, Mariusz Wiciak.

- Największym udogodnie-
niem będzie dla nas nowy bu-
dynek klubowy. Wreszcie bę-
dziemy mieli gdzie się podziać, 
bo w tej chwili korzystamy z 
istniejącej infrastruktury jedy-
nie dzięki uprzejmości szkoły, 

która udostępnia nam obiekt. 
Równie ważną rzeczą będzie też 
sztuczne boisko pod balonem. 
Umożliwi nam trenowanie w 
okresach jesienno-zimowych. 
Nawet jeśli na płycie głównej 
stadionu będzie leżał śnieg, to 
nic nie stanie na przeszkodzie, 
aby zorganizować zajęcia, a w 
każdym treningu uczestniczy 
ponad 20 chłopaków - komen-
tuje Mariusz Wiciak. 

Zakres przebudowy obiek-
tu przy ul. Chopina ustalono 
już dwa lata temu. W szero-
kich konsultacjach, w których 
uczestniczyły wszystkie zain-
teresowane strony - miasto So-
chaczew (inwestor), MOSiR 
(zarządca obiektu), przedsta-
wiciele KS Bzura Chodaków 
(użytkownicy) - wypracowa-
no wspólną koncepcję rewita-
lizacji stadionu.

W   miejscu   obecnego 
„Orlika” i boiska asfaltowe-
go wzniesiona zostanie hala 
pneumatyczna, w której znaj-
dować się będzie boisko ze 
sztuczną nawierzchnią o cał-

kowitych wymiarach 85x67 
metrów, z wytyczonymi po-
lami gry 75x61 i mniejszym 
56x30 metrów. Za bramka-
mi znajdować się będą piłko-
chwyty o wysokości ośmiu 
metrów. Obok „balonu” sta-
nie, wykonany w technologii 
modułowej, budynek zaple-
cza sanitarno-szatniowego o 
powierzchni użytkowej ok. 80 
mkw. Znajdą się w nim dwie 
przebieralnie z natryskami, to-
alety, szatnia dla sędziów oraz 
pomieszczenie techniczne. 

Drugim   ważnym   ele-
mentem modernizacji będzie 
nowy budynek klubowy, któ-
ry stanie w południowo-za-
chodniej części kompleksu 
(od strony pasażu Duplickie-
go). Będzie wykonany na pla-
nie litery L. Jego powierzch-
nia użytkowa wyniesie ok. 325 
mkw. W środku do dyspo-
zycji sportowców będą cztery 
szatnie, toalety, prysznice, sala 
konferencyjna, pomieszczenie 
dla trenerów oraz magazyn na 
sprzęt. 

Planowana jest też roz-
budowa istniejącej trybuny 
wraz z wymianą zadaszenia. 
Po modernizacji dla kibiców 
dostępnych będzie pół tysią-
ca miejsc siedzących, czyli dwa 
razy więcej niż obecnie. Mura-
wa na głównej płycie pozosta-
nie bez zmian, ale wokół niej 
ułożona zostanie poliureta-
nowa trzytorowa bieżnia lek-
koatletyczna o długości 400 
metrów (110 metrów na pro-
stej i o promieniu 35 metrów). 
Przewidziano również nowy 
wjazd na obiekt od strony 
ul. Włókienniczej oraz utwar-
dzenie terenu pod parkingi. 
W miejscu istniejącego boiska 
do siatkówki plażowej powsta-
nie nowe o całkowitych wy-
miarach 24x15 metrów. 

Na jednej z najbliższych 
sesji rady miejskiej burmistrz 
zaproponuje radnym wpisa-
nie inwestycji do Wielolet-
niej Prognozy Finansowej 
oraz zabezpieczenie środków 
własnych w budżecie na jej 
realizację.

Rada w nowym składzie

Skład Sochaczewskiej Rady Sportu 
2023-2025

 Marcin Cichocki – UKS Jedynka 
- Judo Sochaczew 
 Julia Cypel – KS Dragon 
Sochaczew 
 Piotr Cypel – KS Husaria 
Sochaczew 
 Sławomir Cypel – KS Tajfun 
Sochaczew 
 Marta Cypel – Stowarzyszenie 
Amatorska Liga MMA 
 Sławomir Dorywalski – radny 
rady miejskiej 
 Marek Fergiński – zastępca 
burmistrza Sochaczewa (przewodni-
czący SRS)
 Bronisław Gawrylczyk – Socha-
czewski Klub Tenisa Stołowego
 Adam Hilchen – WKS MOSiR 
Sochaczew
 Kamil Hupert – Sochaczewskie 
Stowarzyszenie Miłośników 
Koszykówki
 Roman Janiszek – UKS Unia 
Boryszew

 Agata Kalińska – naczelnik 
Wydziału Sportu i Organizacji 
Pozarządowych
 Łukasz Klimczewski – Karate 
Klub Sochaczew
 Olga Miałkos – UKS Dragon 
Fight Club
 Rafał Muszakowski – RCO 
Orkan
 Anna Pawłowska – Miejski 
Ośrodek Sportu i Rekreacji
 Dawid Plichta – Rugby Veterans 
Orkan Sochaczew
 Jakub Sidor – UKS Dwójka
 Arkadiusz Sobieraj – UKS 
Orkan-Judo
 Dariusz Stefaniak – WOPR
 Józef Szajewski – KP Orkan 
Sochaczew
 Krzysztof Świstak – KS 1929 
„Bzura” Chodaków
 Michał Świstak – UKS Budokan
 Emanuel Zimny – Klub 
Maratończyka Aktywni

Tak zmieni się stadion 
w Chodakowie
Nie mogę się doczekać, kiedy przyjadą koparki - mówi prezes klubu 
Bzura Chodaków. A jeśli wszystko pójdzie według planu, nastąpi to wiosną 
przyszłego roku. Zgodnie z wcześniejszymi zapowiedziami obiekt sportowy 
przy ul. Chopina w ciągu najbliższych dwóch lat zmieni swoje oblicze.
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NASZE SPRAWY

Daniel Wachowski

„To nagminne zjawisko, 
niemal codziennie mam z 
nimi do czynienia. W cen-
trum miasta, gdzie na szczę-
ście nikt nie rozwija dużych 
prędkości, rowery wjeżdża-
ją niemal przed maskę sa-
mochodu. To się nasiliło po 
zmianie przepisów, mówią-
cych, że pieszy ma pierw-
szeństwo zanim wejdzie na 
jezdnię tj. wystarczy, że zdra-
dza chęć wejścia na pasy, 
zwalnia, rozgląda się, czy 
kieruje w stronę przejścia. 
Miłośnicy jednośladów chy-
ba uznali, że też są pieszymi, 
ale nie są” – czytamy w liście 
od mieszkanki.  

Nasza czytelniczka ma 
rację, bo, zgodnie z przepisa-
mi, rowerzysta ma obowią-
zek zejść z roweru, by prze-
prowadzić go przez przejście 
dla pieszych. Na drugą stronę 
drogi można przejechać tyl-
ko wtedy, gdy obok przejścia 
jest wydzielony - i odpowied-
nio oznaczony - przejazd dla 
rowerzystów. Na terenie So-
chaczew mamy czterdzieści je-
den takich miejsc, gdzie ścież-
ka przecina drogę. Tak jest np. 
na placu świętego Domini-
ka (wjazd i wyjazd), przy myj-
ni samochodowej na ul. Płoc-
kiej, na skrzyżowaniu Płockiej 
z Rozlazłowską. Po sześć prze-
jazdów rowerowych znajdzie-
my na ul. Warszawskiej, Trau-
gutta i Olimpijskiej, trzy na 
Licealnej, jedno na Łuszczew-
skich i aż szesnaście na ul. 15 
Sierpnia. 

Oficer   prasowa   KPP 
w Sochaczewie, Agnieszka 
Dzik, przypomina, że rowe-
rzyści, oprócz praw mają też 
obowiązki i ich również obo-
wiązują przepisy ruchu dro-
gowego. 

- Przejeżdżanie po „ze-
brze” stanowi wykroczenie, 
za które można nałożyć man-
dat karny w wysokości do 100 
złotych. Dla nas jednak za-
wsze najważniejsze jest bez-
pieczeństwo. Rowerzysta, 
jako uczestnik ruchu drogo-
wego należący do grupy nie-
chronionych w sposób szcze-
gólny powinien, zadbać o 
swoje bezpieczeństwo. Wjeż-
dżanie na przejście może za-
kończyć się tragicznie. Jeże-
li nie ma przy nim przejazdu 
dla rowerów, kierowca jed-
nośladu ma obowiązek za-
trzymać się i przeprowadzić 
rower na drugą stronę. Nie-
którzy nie stosują się do prze-
pisów, bo ich nie znają lub nie 
chce im się schodzić z rowe-
ru, a to niestety stanowi duże 
zagrożenie dla nich samych – 
komentuje Agnieszka Dzik. 

Jak wynika z danych po-
licji, w Polsce w 2022 roku 
doszło do niemal 5 tysię-
cy wypadków drogowych z 
udziałem rowerzystów, a zgi-
nęło w nich niemal 250 osób. 
Ze statystyk wynika rów-
nież, że najczęściej popełnia-
ne przez rowerzystów wykro-
czenie to jazda po chodniku 
i właśnie przejeżdżanie przez 
przejścia dla pieszych. W 2020 
r. przyłapano ponad 11 tysię-
cy rowerzystów jeżdżących 

po „zebrach”, a w minionym 
roku już ponad 17 tysięcy. 

Na terenie miasta jest 
16 km dróg rowerowych, w 
niedalekich planach ratusz 
ma budowę kolejnych 17 km, 
m.in. w śladzie kolei wąskoto-
rowej i w ul. Spacerowej pro-
wadzącej do projektowanego 
mostu na Bzurze. Im więcej 
ścieżek, tym rower jako śro-
dek transportu staje się popu-
larniejszy. Ale rower to odpo-
wiedzialność za siebie i innych 
uczestników ruchu. 

- Warto o tym mówić, 
przypominać, ale przede 
wszystkim uczyć zasad ruchu 

drogowego od najmłodszych 
lat. Właśnie z myślą o bezpie-
czeństwie najmłodszych ku-
piliśmy i dostarczyliśmy do 
sześciu miejskich szkół pod-
stawowych mobilne miastecz-
ka rowerowe. Urządzenia te 
pozwalają   wiernie   odtwo-
rzyć ulice, skrzyżowania, ron-
da. Czekamy na pierwsze lek-
cje i pierwsze karty rowerowe 
wydane po zakończeniu kur-
sów nauki jazdy. Może dzie-
ci nauczą starszych, jak pra-
widłowo korzystać ze ścieżek, 
przejść i przejazdów rowero-
wych – mówi wiceburmistrz 
Marek Fergiński. 

Rowerzysta ma pierwszeństwo przed samochodami 
jedynie na oznaczonych czerwonym kolorem przejazdach 
rowerowych

Rowerzysta to nie pieszy
Do naszej redakcji napisała mieszkanka Sochaczewa z apelem, by podjąć temat rowerzystów 
ryzykujących własnym życiem i zdrowiem, wjeżdżających na „zebrę” z prędkością, 
która nie pozwala kierowcom samochodów na jakąkolwiek reakcję. Owszem, pieszy 
na pasach na pierwszeństwo, ale rowerzysta to nie pieszy…

KONDOLENCJE

Konsultacje społeczne dotyczące 
projektu Gminnego Programu 

Rewitalizacji Gminy Miasto Sochaczew 
na lata 2024-2030

Informujemy o zbliżających się konsultacjach społecznych 
dotyczących projektu Gminnego Programu Rewitalizacji 

Gminy Miasto Sochaczew.

Celem konsultacji jest zebranie opinii, uwag i propozycji 
interesariuszy rewitalizacji, w szczególności mieszkańców, 
do projektu Gminnego Programu Rewitalizacji Gminy Miasto 
Sochaczew na lata 2024-2030. Do udziału w konsultacjach 
uprawnione jest szerokie grono interesariuszy rewitalizacji, 
w tym m.in. mieszkańcy, przedsiębiorcy, przedstawiciele 
organizacji pozarządowych oraz innych instytucji.

Opinie, uwagi i propozycje można zgłaszać w terminie 
od 7 listopada 2023 roku do 12 grudnia 2023 roku. 
Konsultacje prowadzone będą w formie: 
1. Zbierania uwag za pomocą formularza konsultacyjnego (w formie 
papierowej bądź elektronicznej) - formularz można złożyć osobiście 
w Biurze Obsługi Klienta Urzędu Miejskiego w Sochaczewie, 
ul. 1 Maja 16 (w godzinach jego otwarcia); przesłać za 
pośrednictwem poczty lub poczty kurierskiej na adres: Urząd Miejski 
w Sochaczewie, ul. 1 Maja 16, 96-500 Sochaczew; przesłać skan 
wydrukowanego, wypełnionego i podpisanego formularza 
za pośrednictwem poczty elektronicznej na adres e-mail: 
fundusze@sochaczew.pl.
2. Badania ankietowego dotyczącego opinii na temat projektowa-
nych granic obszaru zdegradowanego i obszaru rewitalizacji Gminy 
Miasto Sochaczew. Ankietę można wypełnić on-line pod adresem 
www: https://forms.gle/VeM6ZW7jBkaPofYT6. W przypadku 
tradycyjnego wypełnienia ankiety w formie papierowej, wypełnio-
ne druki można złożyć osobiście w Biurze Obsługi Klienta Urzędu 
Miejskiego w Sochaczewie, ul. 1 Maja 16 (w godzinach jego 
otwarcia), przesłać za pośrednictwem poczty lub poczty kurierskiej 
na adres: Urząd Miejski w Sochaczewie, ul. 1 Maja 16, 96-500 
Sochaczew; przesłać skan wydrukowanego i wypełnionego 
formularza ankiety za pośrednictwem poczty elektronicznej 
na adres e-mail: fundusze@sochaczew.pl.
3. Spotkania konsultacyjnego z interesariuszami rewitalizacji w 
formie zdalnej. Spotkanie odbędzie się w dniu 22.11.2023 roku 
o godzinie 14:00 za pośrednictwem platformy zoom. Link do 
spotkania: https://us02web.zoom.us/j/86222454218
Wyniki konsultacji zamieszczone zostaną w terminie 
do 30 dni od ich zakończenia na stronach: www.bip.sochaczew.pl 
i www.konsultacje.sochaczew.pl.

Zachęcamy do udziału w konsultacjach.

Robertowi Błaszczykowi
radnemu Rady Miejskiej w Sochaczewie 
słowa otuchy i szczere wyrazy współczu-

cia z powodu śmierci

TATY
przekazują 

Burmistrz 
Sochaczewa
Piotr Osiecki

Przewodniczący 
Rady Miejskiej

Sylwester Kaczmarek 
wraz z radnymi
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EDUKACJA

Jolanta Sosnowska

Okazją była konferencja zor-
ganizowana przez Powiato-
wą Stację Sanitarno-Epide-
miologiczną w Sochaczewie, 
kończąca   kilkumiesięcz-
ną akcję „W zdrowym ciele 
mały brzuch”. Konferencja 
zgromadziła w kramnicach 
miejskich   przedstawicie-
li samorządów, nauczycieli i 
dyrektorów szkół oraz oso-
by zajmujące się żywieniem 
dzieci w szkołach i przed-
szkolach na terenie całego 
powiatu.

O działaniach sanepidu 
na rzecz zdrowego żywie-
nia mówiła Beata Fergiń-
ska, Państwowy Powiatowy 
Inspektor Sanitarny w So-
chaczewie,   rozpoczynając 
konferencję pn. „Kształto-
wanie prawidłowych nawy-
ków żywieniowych u dzieci 
w wieku szkolnym i przed-
szkolnym”.   Jednocześnie 
dziękowała partnerom pro-
jektu za wsparcie � nansowe 
i merytoryczne. 

Temat konferencji roz-
winęły specjalistki z Za-
kładu Edukacji Żywienio-
wej Narodowego Instytutu 
Zdrowia Publicznego PZH 
dr Anna Taraszewska oraz 
mgr   Joanna   Jaczewska-
-Schuetz, zwracając uwagę 
na to, że w zasadzie wszyscy 
znamy teorię - więcej ruchu, 
więcej warzyw i owoców, le-
piej zbilansowana dieta, re-
gularność posiłków, mniej 
chipsów, fast foodów i sło-
dyczy. Generalnie wszyscy 
o tym wiemy, ale jak to za-
stosować w praktyce, kie-
dy przerwy międzylekcyj-
ne są zbyt krótkie, aby zjeść 
wartościowy posiłek, dzie-
ci zamiast owoców zabiera-
ją z domu batoniki i słodkie 
napoje, wychodzą do szko-
ły bez śniadania i czerpią 
wzorce jedzeniowe od rodzi-

ców. Nagminnie stosujemy 
wysokoprzetworzoną żyw-
ność, kupując gotowe pro-
dukty czy potraw, zamiast 
samodzielnie przygotowy-
wać posiłki. Narażamy się 
w ten sposób na spożywanie 
niezdrowych konserwan-
tów, „ulepszaczy smaku” 
czy barwników.  Sposoby na 
przezwyciężenie tych złych 
praktyk prezentowały za-
proszone prelegentki, za-
chęcając jednocześnie do 
korzystania z mediów spo-
łecznościowych Narodowe-
go Instytutu Zdrowia, gdzie 
znajdują się gotowe pomysły, 
urozmaicone jadłospisy, in-
teresujące wykłady i warsz-
taty żywieniowe.

Kontrole   sanepidu   w 
stołówkach   i   sklepikach 
szkolnych wykazały, że pla-
cówki te też nie są bez winy, 
informowała mgr Sylwia 
Kaczmarek z sekcji żywno-
ści i żywienia PSS-E. Nie-
prawidłowości   dotyczą 
głównie przedszkoli, któ-
re prowadzą wyżywienie na 
zasadzie cateringu dowożo-
nego z restauracji. Chodzi 
m.in. o posiłki ubogie w wa-
rzywa i owoce, dużą powta-
rzalność potraw, brak peł-
noziarnistego pieczywa w 
diecie. W sklepikach szkol-
nych inspektorzy sanepi-
du dopatrzyli się natomiast 
produktów   przekraczają-

cych normy w zakresie za-
wartości cukru, tłuszczów, 
a nawet barwników - w ba-
tonach, chipsach, napojach. 
Zdarzały się także artykuły 
przeterminowane.

O wadze problemu „je-
dzeniowego” u dzieci świad-
czy fakt, że niewłaściwe 
odżywianie może być przy-
czyną około 200 chorób - 
alarmują lekarze, dietety-
cy i specjaliści od żywienia. 
A tego, że wiedza dotycząca 
właściwych zasad odżywia-
nia jest potrzebna, dowodzi 
frekwencja podczas konfe-
rencji. Wzięli w niej udział: 
starosta Jolanta Gonta, bur-
mistrz Piotr Osiecki - ho-
norowy patron wydarzenia, 
wójtowie i ich przedstawicie-
le z terenu powiatu, dyrek-
torzy oraz pracownicy szkół 
i przedszkoli, inspektorzy 
sanitarni z sąsiednich po-

wiatów oraz inspektor woje-
wódzki.

Konferencja   zakoń-
czyła trwający od maja do 
października projekt so-
chaczewskiego   sanepi-
du „W zdrowym ciele mały 
brzuch”, w ramach które-
go odbyło się szereg działań 
prozdrowotnych. Prowadzą-
ca konferencję Magdalena 
Zborowska, odpowiedzialna 
w PSS-E za oświatę zdrowot-
ną i promocję zdrowia, przy-
pomniała, że pracownicy 
stacji byli obecni ze swoimi 
stoiskami na miejskich im-
prezach plenerowych, festy-
nach, odwiedzali z pogadan-
kami szkoły i przedszkola, 
kontrolowali placówki ży-
wieniowe. Teraz dobrze by 
było, aby wiedzę zdobytą w 
ramach programu „W zdro-
wym ciele mały brzuch” za-
stosować w praktyce.

Mniej chipsów, 
więcej owoców
Co trzecie polskie dziecko ma nadwagę, a nasze pociechy tyją najszybciej w Europie. 
O dobrych praktykach prozdrowotnych, ich umiejętnym kształtowaniu, a tym samym 
zapobieganiu złym nawykom jedzeniowym dzieci mówiły we wtorek 24 października 
ekspertki z Narodowego Instytutu Zdrowia Publicznego PZH. 

Muzeum Ziemi Sochaczewskiej 
i Pola Bitwy nad Bzurą zaprasza 
do udziału w XXIX Konkursie 
na Szopkę Bożonarodzeniową. 
Tematem wiodącym tegorocz-
nego konkursu jest „Szopka 
sochaczewska”. Jak czytamy 
w regulaminie, organizato-
rom zależy na propagowaniu 
szopkarstwa   inspirowanego 
historią, kulturą i tradycjami 
Sochaczewa związanymi z Bo-
żym Narodzeniem.

Maksymalne gabaryty szop-
ki nie powinny przekraczać 
40×50 cm u podstawy. Mu-
zeum przypomina, że for-
my plastyczne, materiały oraz 
technika wykonania prac tra-
dycyjnie jest dowolna, oraz, 
że nie dopuszcza się wykorzy-
stywania elementów produk-
cji seryjnych (� gurek, pocz-
tówek itp.) Szopki oceniane 

będą w kilku kategoriach: 
dorośli, młodzież (14-18 lat) 
i dzieci (3-6 lat, 7-13 lat), pra-
ce indywidualne, zespołowe i 
rodzinne. Jak zapowiadają or-
ganizatorzy, laureaci konkur-
su otrzymają nagrody rzeczo-
we oraz dyplomy. 

Prace należy zgłaszać do 
1 grudnia br. do Muzeum 
Ziemi Sochaczewskiej i Pola 
Bitwy nad Bzurą w Socha-
czewie, pl. Kościuszki 12. 
Uroczyste   rozstrzygnięcie 
konkursu i otwarcie wystawy 
planowane jest na 9 grudnia 
w siedzibie muzeum. Nagro-
dzone prace będą ekspono-
wane na wystawie pokon-
kursowej, czynnej do końca 
stycznia 2024 r. 

Regulamin konkursu do-
stępny jest na stronie interne-
towej muzeumsochaczew.pl 

(daw)

Do szkół podstawowych 
miasta dostarczono 325 
laptopów, które, zgodnie z 
zapisami ustawy o wspar-
ciu rozwoju kompetencji 
cyfrowych uczniów i na-
uczycieli, otrzymają bez-
płatnie wszyscy uczniowie 
klas IV.

W ramach realizowane-
go przez Ministerstwo Cy-
fryzacji programu „Laptop 
dla ucznia” każdy czwar-
toklasista dostanie lapto-
pa do nauki oraz rozwija-
nia pasji i zainteresowań 
zarówno w szkole, jak i w 
domu. Będzie on służył w 

kolejnych etapach eduka-
cji. Ministerstwo zakłada, 
że dzięki niemu ucznio-
wie - także z biedniejszych 
domów - zyskają równy i 
łatwiejszy dostęp do za-
sobów internetowych, e-
-booków, kursów i innych 
materiałów, które poszerzą 
ich wiedzę, umiejętności, 
zainteresowania. Kompu-
tery marki Lenovo zosta-
ną przekazane na podsta-
wie umów zawartych z 
rodzicami lub opiekuna-
mi prawnymi uczniów. W 
sumie do polskich domów 
tra�  niemal 400 tysięcy 
tego typu urządzeń. (daw)

325 laptopów 
dla czwartoklasistów

Szopka sochaczewska
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Inauguracja roku akademickiego 2023/24 
dla studentów Uniwersytetu Trzeciego 
Wieku odbyła się 19 października w socha-
czewskiej szkole muzycznej. To już 16. edy-
cja działalności uczelni dla słuchaczy 50+.

Uroczystość rozpoczęło tradycyjne „Gau-
deamus igitur” w wykonaniu zespołu wo-
kalnego UTW pod kierunkiem Jolanty 
Kawczyńskiej. Chwilę później usłyszeliśmy 
krótki koncert, którym zespół pożegnał lato 
i powitał jesień.

Spotkanie poprowadziła prezes Stowa-
rzyszenia UTW, Jadwiga Urbaniak, przy-
pominając, że inauguracją roku akademic-
kiego 2023/24 uczelnia kończy obchody 
jubileuszu 15-lecia. Ten czas podsumowa-
ła wierszem Apolonii Lato, studentki UTW, 
która w poetyckiej formie nakreśliła bogatą 
ofertę stowarzyszenia.

Jadwiga Urbaniak, witając słuchaczy 
i gości przybyłych na inaugurację, podkre-
ślała zaangażowanie jednych i drugich w 
działalność uniwersytetu, szczególnie dzię-
kowała burmistrzowi Piotrowi Osieckiemu, 
który od wielu lat, na różne sposoby wspie-
ra organizację. Burmistrz odwdzięczył się 
podziękowaniami za dotychczasową dzia-
łalność i życzeniami „Vivat Academia, vivat 
Profesores”.

Uczestnicy spotkania otrzymali jubile-
uszowe wydawnictwo UTW zatytułowane 
„15 lat minęło. Wspomnienia...”. Fotogra-
� ami i wspomnieniami słuchaczy opowia-
da ono o powstaniu i dokonaniach uniwer-
sytetu. 

Wykład inauguracyjny wygłosiła w tym 
roku Joanna Weyna, dziennikarka i edu-
katorka w zakresie  poprawności języko-
wej, która piękną polszczyzną przywoły-
wała najczęściej popełniane błędy językowe 
i podpowiadała, jak ich uniknąć.

Na zakończenie z koncertem instru-
mentalnym i wokalnym wystąpili ucznio-
wie szkoły muzycznej, prezentując swoje 
osiągnięcia w śpiewie i grze na wiolonczeli, 
akordeonie oraz organach. (sos)

Jak długo należy pani do 
stowarzyszenia?
15 lat. Dołączyłam do UTW za-
raz po jego powstaniu. Zachę-
ciła mnie do tego założycielka 
uniwersytetu, pani Alicja Ozi-
mek, po której w 2018 r. przeję-
łam obowiązki prezesa. Do dziś 
mamy ze sobą kontakt i uwa-
żam, że dokonała ona, wraz ze 
współorganizatorkami uniwer-
sytetu, ogromnej rzeczy, która 
przetrwała do dziś.

Pani również włożyła sporo 
pracy w trwające cały ubie-
gły rok akademicki obchody 
waszego 15-lecia. Przypo-
mnijmy te wydarzenia.
Najpierw muszę sprostować, 
że organizacja działań UTW 
to praca zespołowa całego kil-
kuosobowego zarządu, a także 
efekt wsparcia, jakie otrzymuje-
my od życzliwych nam osób i in-
stytucji. Obecny kształt uniwer-
sytetu, zakres jego działalności, 
to nie jest praca dla jednej osoby. 
Podobnie było z obchodami ju-
bileuszu 15-lecia. Patrząc chro-
nologicznie, to w marcu odbył 
się turniej brydżowy z udzia-
łem sekcji brydżowych UTW z 
innych miast, w kwietniu mie-
liśmy wystawę prac malarskich, 
fotogra� cznych, rękodzieła na-
szych słuchaczy. Maj to jubile-
uszowa gala 15-lecia, a czerwiec 
- spływ kajakowy i marsz nor-
dic walking. Po wakacjach, we 
wrześniu, na placu Kościuszki 
pokazaliśmy wystawę fotogra-
� i przedstawiającą naszą różno-
rodną działalność. 

Obchody zakończyliście 
inauguracją nowego roku 
akademickiego i wydaniem 
albumu opowiadającego o 
historii i dokonaniach UTW.
Z tego wydawnictwa jestem 
bardzo dumna, bo oprócz mnó-
stwa zdjęć, udało się w nim za-
mieścić wspomnienia pomysło-
dawczyni, Alicji Ozimek, osób 
towarzyszących   uniwersyte-
towi od początku a także słu-
chaczy, którzy dołączyli do nas 
później. Każdy z nas ma trochę 
inne zainteresowania, a więc 
i spojrzenie na działalność. Z 
kolei fotogra� e pokazują nas w 

autentycznym działaniu, pod-
czas różnorodnych zajęć, wy-
jazdów, uroczystości, warszta-
tów. To kawał naszej historii.

Skoro jubileusz mamy już za 
sobą, to skupmy się na no-
wym roku akademickim. Co 
uniwersytet proponuje swo-
im słuchaczom?
Rozpocznę od tego, że cała na-
sza działalność jest ukierun-
kowana na edukację ludzi w 
wieku 50+, na ich rozwój inte-
lektualny, ale także na popra-
wę i utrzymanie dobrej kondy-
cji � zycznej. Podstawową formą 
pracy UTW są wykłady z róż-
nych dziedzin: literatury, histo-
rii, archeologii, geogra� i, psy-
chologii, medycyny, zwłaszcza 
jeśli chodzi o problemy zdro-
wotne osób starszych. Korzy-
stamy z wiedzy wykładowców 
akademickich, ale także przed-
stawicieli lokalnych instytucji 
kultury. 

Jednym z ważnych elemen-
tów edukacji są lektoraty. 
Jakich języków można się 
u was uczyć?
Prowadzimy lektoraty z języ-
ka angielskiego, niemieckie-
go i rosyjskiego. Cieszą się one 
dużą popularnością, podob-
nie jak zajęcia rekreacyjne, a 
wśród nich gimnastyka, pływa-
nie, nordic walking, dwie sekcje 
brydżowe.

Ale sądząc po ilości wystaw 
i prezentacji, ogromnym 
zainteresowaniem cieszą się 
też warsztaty artystyczne.
To prawda. W ramach tej dzia-
łalności słuchacze mają do 
wyboru malarstwo, tkactwo, 
różne rodzaje rękodzieła, fo-
togra� ę i nadal pracujemy nad 
poszerzaniem oferty. Prowa-
dzimy Dyskusyjny Klub Książ-
ki, spotkania literackie. Mamy 
także sekcję kulturalno-inte-
gracyjną, która organizuje wy-
jazdy do muzeów, teatrów. 

Lubicie też śpiewać. Może-
cie się pochwalić świetnie 
brzmiącym zespołem wokal-
nym. Ostatnio słyszeliśmy 
go podczas inauguracji roku 
akademickiego.
Cieszę się, że pani to mówi. Pod 
kierunkiem Jolanty Kawczyń-
skiej staramy się ciągle podno-
sić nasze umiejętności, wystę-
pować przy różnych okazjach, 
dużo czasu spędzamy na pró-
bach.   Wkrótce   w ybieramy 
się do Warszawy na Przegląd 
Twórczości Artystycznej m.in. 
UTW. A jeśli o współzawod-
nictwie mowa, to przypomnę, 
że we wrześniu uczestniczyli-
śmy w Ogólnopolskiej Olim-
piadzie Sportowej UTW w Ła-
zach koło Zawiercia. Ciągle się 
rozwijamy, dzięki czemu przy-
bywa nam studentów.

Zgodnie z waszą maksymą, 
że „Młodość nie jest etapem 
życia, a stanem ducha”.
Tę mądrość zachowujemy w pa-
mięci i potwierdzamy każdego 
dnia. Zauważyłam nawet taką 
prawidłowość, że przychodzą 
do nas nie tylko osoby odcho-
dzące na emeryturę, ale także 
pracujące zawodowo i szuka-
jące ciekawych zajęć, które po-
mogą im w utrzymaniu kondy-
cji intelektualnej, � zycznej i w 
osobistym rozwoju. 

A wy dajecie im taką możli-
wość. Co należy zrobić, aby 
dołączyć do grona studen-
tów UTW i otrzymać indeks?
Mam nadzieję, że osoby zain-
teresowane naszymi propozy-
cjami znajdą dla siebie inte-
resujące ich dziedziny. Dzięki 
życzliwości burmistrza Piotra 
Osieckiego od lat mamy sie-
dzibę w kramnicach, na dru-
gim piętrze. Wystarczy przyjść 
w poniedziałek lub środę w go-
dzinach 12-14, zapoznać się 
z naszą ofertą, złożyć deklara-
cję, opłacić czesne i uczestni-
czyć w zajęciach. Nasz telefon 
służbowy to 797-160-780. Ser-
decznie zapraszam nowych słu-
chaczy, a tym już studiującym 
życzę aktywnego udziału w za-
jęciach i wiele radości ze zdoby-
wania nowych umiejętności.

Rozmawiała 
Jolanta Śmielak-Sosnowska

Gaudeamus 
po raz szesnasty

Indeks dla trzeciego wieku
Jest w Sochaczewie uczelnia, na której można studiować, ile się chce i bez żadnych ograniczeń. 
To Uniwersytet Trzeciego Wieku, który właśnie rozpoczął szesnasty rok działalności. 
Piętnastolecie istnienia obchodzono w sposób wyjątkowo bogaty, ale i plany na ten rok są 
szerokie. Opowiada o nich prezes stowarzyszenia UTW, Jadwiga Urbaniak.

Maj 2023, jubileuszowa gala z okazji 15-lecia UTW
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KOCHAM MOJĄ ULICĘ

Przypomnijmy, że cykl „Kocham moją ulicę” to wspólny projekt redakcji „Ziemi Sochaczewskiej”, „Expressu Sochaczewskiego” oraz Muzeum Ziemi Sochaczewskiej i Pola Bitwy nad Bzurą. 
Zdjęcia przez Państwa przesłane lub przyniesione do naszych redakcji zostaną przez nas zeskanowane i oddane właścicielom. Następnie wraz z opisem lub Państwa wspomnieniem opublikujemy je 
na łamach „Ziemi Sochaczewskiej” i „Expressu Sochaczewskiego”. Planujemy także wydanie ich w formie książkowej. Będzie ona zapisem wspomnień o naszym mieście, o bliskich, przyjaciołach, 

znajomych, o ważnych wydarzeniach z życia. Ponieważ wszyscy oni zasługują na naszą pamięć i na nasz szacunek.

Budka dostała drugie życie (odc. 15)

Przy torach kolei wąskotorowej, obok przejaz-
du przez ulicę Warszawską, stoi stara, nieużywa-
na od lat budka dróżnika. Obiekt do niedawna 
straszył swym wyglądem. To się jednak zmieni-
ło za sprawą Muzeum Kolei Wąskotorowej, któ-
re ją wyremontowało, dzięki czemu zyskała ona 
drugie życie.

Muzeum Kolei Wąskotorowej to jedna z wizytówek 
Sochaczewa, a przejazdy zabytkowym składem 
przyciągają do miasta turystów z całej Polski, dla-
tego placówka stara się, aby trasa przejazdu była 
atrakcyjna na całej długości, a szpecące ją obiekty 
nie psuły przyjemności podróżowania. Zamknięty 
od kilku dekad domek dróżnika przy przejeździe 
przez ulicę Warszawską z pewnością nie był wizy-
tówką, ale to się właśnie zmieniło. 

W czasach, kiedy kolej wąskotorowa była środ-
kiem transportu dla wielu mieszkańców Sochacze-
wa i okolic, dowoziła pracowników m.in. do Che-
mitexu i cegielni w Plecewicach, w budce przez 
całą dobę urzędował dróżnik opuszczający i pod-
noszący szlabany. Po zakończeniu regularnych 
kursów wąskotorówki, co nastąpiło pod koniec 
1984 roku, obiekt popadał w ruinę. Urząd Miejski 
dwa lata temu zwrócił się do muzeum z prośbą o 
jego remont i placówka, mimo iż formalnie nie jest 
właścicielem,  podjęła się tego zadania. Wymienio-
no okna, drzwi, wyremontowano komin (dróżnik 
dogrzewał się tzw. kozą), naprawiono, otynkowa-
no i pomalowano ściany i budka zupełnie zmieni-
ła wygląd. 

Jak mówi kierownik Muzeum Kolei Wąskotoro-
wej Grzegorz Kropiak, budka będzie miejscem na 
reklamę – od strony Warszawy pojawi się tam dro-
gowskaz kierujący do muzeum, planowane jest też 
wywieszanie informacji o organizowanych wyda-
rzeniach. Przy okazji odnowiono rogatki (szlaba-
ny), które zostaną zamontowane jako dekoracja. 
Wprawdzie nie będą opuszczane, ale i tak całość od-
zyska dawny charakter. 

Dyrekcja i pracownicy muzeum liczą na to, że 
budka dróżnika nie stanie się miejscem działalności 
sochaczewskich grafficiarzy i długo będziemy mo-
gli się cieszyć estetycznym i stylowym obiektem. 

Dzięki uprzejmości Muzeum Kolei Wąskotoro-
wej możemy pokazać nie tylko zdjęcia dokumentu-
jące postęp prac, ale także historyczne fotografie 
opisywanego obiektu - pierwsze wykonane w la-
tach 60. XX w., drugie z lat 90. Widzimy dwa róż-
ne budynki. Starszy domek dróżnika był większy, 
zbudowany prawdopodobnie z cegły, z wejściem od 
strony ulicy Warszawskiej. Nowa budka powstała 
z pustaka leszowego, prawdopodobnie na począt-
ku lat 70. Stanęła na wysokim fundamencie. Wcho-
dzi się do niej od strony stadionu. Co ciekawe, pod 
tak małym obiektem znajduje się… piwnica, gdzie 
najpewniej składowano węgiel służący do ogrze-
wania. 

Ulica Warszawska, przejazd kolejki wąskotorowej, rok 1940, jeszcze 
bez budki dróżnika. Fotografię wykonał W. Brauer, niemiecki 
korespondent wojenny, który przyjechał służbowo do Generalnej 
Guberni. Foto z archiwum Expressu Sochaczewskiego

Starszy domek dróżnika był większy, zbudowany prawdopodobnie 
z cegły, z wejściem od strony ulicy Warszawskiej

Przejazd kolejowy w latach 90. Szlabany były wtedy w stałym użyciu

Stan przed remontemWnętrze przed remontem. Na pierwszym planie zejście do piwnicy
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Droga Polski do niepodległo-
ści nieodłącznie wiąże się z za-
kończeniem I wojny świato-
wej. 11 listopada 1918 roku we 
francuskim Compigne zawar-
to rozejm pieczętujący klęskę 
Niemiec na wojennych fron-
tach. Tego samego dnia mar-
szałek   Józef   Piłsudski został 
naczelnym wodzem wojsk 
polskich. Państwo polskie od-
rodziło się po wielu latach za-
borów. Odzyskanie państwo-
wości każdego z nas powinno 
napawać dumą, dlatego do 
wspólnego, radosnego świę-
towania zapraszamy całe ro-
dziny. To świetna okazja, aby 
wspólnie uczyć się patrioty-
zmu, pokazywać najmłod-
szym przywiązanie do pol-
skości i rozumieć, czym jest 
niepodległość. 

10 listopada. 
Tydzień patriotyczny
Świętowanie rozpocznie się już 
dzień wcześniej, czyli 10 listo-
pada. W Szkole Podstawowej 
nr 7 zakończy się „Tydzień pa-
triotyczny”, w ramach którego 
zorganizowano sześć konkur-
sów promujących patriotyzm, 
szacunek dla niepodległościo-
wej tradycji i przywiązanie do 
ojczyzny. Ich podsumowanie, 
uroczyste wręczenie nagród i 
dyplomów, połączone z wystę-
pem laureatów, odbędzie się o 
12.00 w budynku szkoły.

10 listopada. 
Pamiątki legionowe
Wystawą o Legionach Pol-
skich „Obowiązek nasz że-
śmy spełnili” uczci odzyska-
nie niepodległości Komenda 
Powiatowa Policji w Sochacze-
wie. Kolekcję pamiątek legio-
nowych, w tym m.in. zdjęcia, 
dokumenty i odznaki zwie-
dzający będą mogli oglądać do 
14 listopada, w godz. od 16.00 
do 18.00 w sali konferencyjnej 
KPP, ul. 1 Maja 10.

10 listopada. 
Koncert w szkole muzycznej
To jednak nie koniec. Wszy-
scy, którzy cenią sobie dozna-
nia artystyczne, będą mieli 
tego dnia możliwość udziału 

w okolicznościowym progra-
mie, który zaprezentowany 
zostanie o 17.30 w sali kon-
certowej   Państwowej Szko-
ły Muzycznej. Na scenie wy-
stąpią Chór PSM II st. pod 
dyrekcją Iwony Niemyjskiej, 
Orkiestra Kameralna PSM 
II st. pod dyrekcją Zbignie-
wa Gracy oraz uczniowie 
Z SRCKU   prz ygotowa-
ni   przez   Justynę   Stępiń-
ską,   którzy   zaprezentują część 
literacko-historyczną. Koor-
dynatorami koncertu są Mał-
gorzata Zalewska, Justyna Stę-
pińska, Milena Czubacka i 
Agnieszka Jaworska. Przy for-
tepianie zasiądzie Włodzi-
mierz Sieczkowski.

11 listopada. 
Dla pingpongistów
Dzień Niepodległości będą 
świętować także tenisiści sto-
łowi. W sobotę w hali spor-
towej przy ul. Kusocińskiego 
zaplanowano Turniej Tenisa 
Stołowego o Puchar Niepod-
ległej, będący jednocześnie 
czwartą rundą cyklu Grand 
Prix Sochaczewa w sezonie 
2023/24. Zawody rozpoczną 
się o 9.00 (wpisowe dorośli - 10 
zł , dzieci 5 zł). Zapisy są moż-
liwe za pośrednictwem stro-
ny internetowej 6cali.pl lub w 
dniu turnieju od godz. 8.30. 
Rywalizacja przebiegać będzie 
w trzech kategoriach – kobiet, 
młodzieży do 15 lat oraz open.

11 listopada. 
Wystartuje 200 pływaków
Wszystkich miłośników pły-
wania zapraszamy na basen 
„Orka”, gdzie 11 listopada o 
9.30 odbędą się XVI Ogólno-
polskie Zawody Pływackie z 
okazji Święta Niepodległości o 
Puchar Burmistrza Miasta So-
chaczew. Co roku w imprezie 
bierze udział ok. 150-200 mło-
dych sportowców z kilkunastu 
klubów pływackich, również 
sochaczewskich sekcji. W tym 
roku rywalizować będą chłop-
cy i dziewczęta z roczników 
2013-2007. Każdy ma prawo 
startu w trzech konkurencjach 
indywidualnych, które zosta-
ną rozegrane na dystansach 

50 i 100 metrów w stylach: do-
wolnym, klasycznym, grzbie-
towym i motylkowym oraz w 
wyścigu australijskim (ostatni 
po przepłynięciu długości ba-
senu odpada). 

11 listopada. 
Biegamy dla niepodległej
Miejskie obchody Święta Nie-
podległości to także wydarze-
nia sportowe. 11 listopada ze 
stadionu przy ul. Warszaw-
skiej o 10.00 wystartuje Socha-
czewski Bieg Niepodległości. 
To już jego 5. edycja. Uczest-
nicy będą mieli do pokona-
nia trasę o dystansie ok. 6 km. 
Przebiegać ona będzie ulica-
mi Kusocińskiego, Olimpij-
ską, Piłsudskiego, Żyrardow-
ską, Gwardyjską i Spartańską, 
skąd zawodnicy udadzą się 
do mety na stadionie. Zapisy 
chętnych MOSiR prowadzi do 
3 listopada.

Bieg Niepodległości jest 
ostatnim z trzech etapów So-
chaczewskiej Triady Biegowej, 
w skład której wchodziły rów-
nież Bieg Tropem Wilczym (5 
marca) i MOSiR-owska Dzie-
siątka (23 kwietnia). Uczestni-
cy wszystkich trzech startów 
po zakończeniu Biegu Nie-
podległości zostaną uhonoro-
wani dodatkowym, specjal-
nym medalem.

Po   zakończeniu   biegu 
głównego, od 11.00, zaplano-
wano pięć startów dla dzieci i 
młodzieży. Im starsi uczestni-
cy, tym większy dystans będą 

mieli do pokonania: malu-
chy do 6 roku życia 100 me-
rów, uczniowie z klas I-II szkół 
podstawowych 200 metrów, z 
klas III-IV 400 metrów, z klas 
V-VI 600 metrów, a najstarsza 
grupa z klas VII-VIII przebie-
gnie pełne dwa okrążenia sta-
dionu, czyli 800 metrów.  

11 listopada. 
Główne uroczystości 
Miejskie obchody zaplano-
wano przed budynkiem ko-
mendy Państwowej Straży 
Pożarnej z udziałem władz 
samorządowych,   podod-
działów   3.   Warszawskiej 
Brygady   Rakietowej   OP, 
pocztów   sztandarowych, har-
cerzy i mieszkańców. Godzina 
11.15 to apel i salwa honorowa, 
przemówienia okolicznościo-
we,   odśpiewanie hymnu pań-
stwowego oraz złożenie kwia-
tów pod popiersiem Józefa 
Piłsudskiego i pod tablicą upa-
miętniającą sochaczewskich 
strażaków. Uroczystościom 
będą towarzyszyć Orkiestra 
Dęta Sochaczew pod batu-
tą Justyny Piątkowskiej-Du-
raj i Orkiestra Dęta PSM pod 
kierunkiem Michała Wojnar-
skiego.

Następnie   uczestnicy wy-
ruszą do kościoła pw. Matki 
Bożej Różańcowej w para� i 
św. Wawrzyńca. Tam o 12.30 
odprawiona zostanie msza 
święta w intencji ojczyzny, o 
której oprawę muzyczną tra-
dycyjnie zadba Chór Towa-

rzystwa   Śpiewaczego Ziemi 
Sochaczewskiej pod dyrek-
cją   Ewy   Szałapskiej. Wcze-
śniej   zostaną   złożone kwia-
ty pod tablicą wmurowaną 
w ścianę muzeum ziemi so-
chaczewskiej oraz pod � gurą 
Chrystusa Zmartwychwstałe-
go. Wydarzenie zakończy się 
ok. 13.30 inscenizacją patrio-
tyczną przygotowaną przez 
muzeum ziemi sochaczew-
skiej, rekonstruktorów, So-
chaczewską Orkiestrę Akor-
deonową pod kierunkiem 
Ludwika Skrzypka. Organi-
zatorzy w sposób nieszablo-
nowy będą odwoływać się 
do historii polskiej niepodle-
głości,   przywołując atmosfe-
rę tamtych dni. Ciekawostką 
będą zabytkowe pojazdy pan-
cerne (samochód panc. Ford 
Tf-c oraz samochód panc. 
A� amobile).

12 listopada. 
Z piłką rugby
Następnego dnia, w niedzielę 
12 listopada, na stadionie przy 
ul. Warszawskiej rozegra-
ny zostanie Regionalny Tur-
niej Dzieci i Młodzieży orga-
nizowany przez Rugby Club 
Orkan. Początek zawodów o 
10.00. To kolejna edycja Tur-
nieju Niepodległości, w któ-
rym rywalizować będą naj-
młodsi adepci jajowatej piłki. 
W ubiegłym roku wzięło w 
nim udział ok. 350 dziecia-
ków. Rywalizować będzie po-
nad 30 drużyn z całego kraju 

w czterech kategoriach wieko-
wych: mikrusów, mini-żaków, 
żaków i młodzików. 

12 listopada. 
Niedziela z harcerzami
W niedzielę 12 listopada w 
hali MOSiR przy ul. Kusociń-
skiego zaplanowano niepod-
ległościowy piknik dla dzieci. 
Na wspólne, radosne i rodzin-
ne świętowanie w godz. 11.00-
14.00 zapraszamy razem z har-
cerzami z sochaczewskiego 
hufca. Na najmłodszych czeka-
ją trzy godziny pełne bezpłat-
nych atrakcji. Dzieci będą mo-
gły korzystać z dmuchańców, 
wziąć udział w warsztatach 
tworzenia ozdób patriotycz-
nych, animacjach, gigantycz-
nych grach planszowych czy 
sprawdzić się w celnym rzuca-
niu. Będzie można zrobić sobie 
też pamiątkowe zdjęcie w foto-
budce lub pamiątkowe video w 
fotobudce 360. Uczestnicy pik-
niku mogą liczyć także na we-
sołe zabawy z zuchami i har-
cerzami oraz na poczęstunek 
– m.in. watę cukrową, czy po-
pcorn. Udział w przedsięwzię-
ciu pozwoli dzieciom, a przede 
wszystkim ich rodzicom, bli-
żej poznać działalność drużyn 
zuchowych i harcerskich. Wy-
darzenie realizowane jest przy 
współpracy z miastem, a do 
udziału zapraszamy całe ro-
dziny.

11 listopada nie zapomnij-
my też o wywieszeniu naszej 
� agi narodowej.          (aw, mf)

Narodowe Święto Niepodległości. Świętujmy razem!
Zbliża się 11 listopada. 105. rocznicę odzyskania przez Polskę niepodległości będzie świętował także 
Sochaczew. Już dziś zarezerwujcie sobie czas i zaplanujcie udział w tym święcie, zwłaszcza że tegorocz-
ne obchody potrwają trzy dni i będą wyjątkowo radosne, barwne i różnorodne.
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Muzyka z przesłaniem Ocalmy od zapomnienia

Tym razem, wraz z autora-
mi książek o Sochaczewie 
– Barbarą Sobkowicz, Jo-
lantą Śmielak-Sosnowską i 
Waldemarem Broniczem, 
przeniesiemy się w czasie 
na dawne uliczki Socha-
czewa i wysłuchamy wspo-
mnień. Czasem wzruszają-
cych, czasem okraszonych 
nutką nostalgii. Wspo-
mnień zapisanych na kar-
tach takich publikacji jak 
„SochoHistorie”,   „Lubię 
rozmawiać” czy „Wszystko 
jest wspomnieniem”.

Nie    z abr a k n ie    t e ż 
wspomnień zapisanych w 
muzyce.   Znane   piosen-
ki poetyckie i ludowe, przy 
akompaniamencie dźwię-
ków fortepianu i gitary, 
wykonają Katarzyna Proch 
i Paweł Wesołowski. Ob-
raz wspomnień domknie 
fotogra� a Grzegorza Ko-
mendarka, w której zapi-
sane zostały kolory Socha-
czewa. Nie zabraknie też 
jesienno-zimowej herbaty 
SCK, pachnącej cynamo-
nem, goździkami i słodką 
pomarańczą.

Warto też dodać, że 
tego wieczoru zaprezento-
wane zostaną ludowe stro-
je łowickie zakupione dzię-
ki do� nansowaniu zadania 
Zakup strojów dla Dziecię-
co-Młodzieżowego Zespo-
łu Pieśni i Tańca „Folklo-
rek” w ramach Programu 
EtnoPolska. Edycja 2023 ze 
środków � nansowych Na-
rodowego Centrum Kultu-
ry. A na zakończenie wie-

czoru będzie można nabyć 
książki wraz z autografami 
autorów   sochaczewskich 
publikacji.

Gośćmi wieczoru będą:
Barbara Sobkowicz – 

nauczycielka języka pol-
skiego związana przez 
wiele lat z Liceum Ogólno-
kształcącym im. F. Chopi-
na w Sochaczewie, pomy-
słodawczyni i inicjatorka 
wielu imprez kulturalnych 
w Sochaczewie, współza-
łożycielka teatru MASKA 
i wieloletnia instruktorka 
teatralna, autorka książek 
„SochoNostalgie”   i   „So-
choHistorie”.

Jolanta   Śmielak-So-
snowska   –   dziennikar-
ka,   wieloletnia   redaktor 
naczelna   tygodnika „Zie-

mia   Sochaczewska”, au-
torka   książek   „Lubię roz-
mawiać”, Lubię rozmawiać 
– kontynuacja”.

Waldemar Bronicz – z 
zawodu księgowy. Z pasji 
dziennikarz, hobbista sta-
rej fotogra� i, kronikarz i 
twórca portalu www.bro-
nic.pl oraz www.starafo-
togra� a.pl. W latach 80-
tych publikował wywiady 
w prasie centralnej i wo-
jewódzkiej, m.in. z Mar-
tą Lipińską, Janem Ko-
buszewskim   czy   Janem 
Machulskim. Autor publi-
kacji w prasie regionalnej 
na temat historii starych 
zakładów fotogra� cznych 
Sochaczewa, Skierniewic, 
Żyrardowa i Łowicza. Au-
tor książek: „Wspomnie-

nia z dawnego Chodako-
wa”, „Kufer wspomnień”, 
„Wszystko jest wspomnie-
niem”.

Grzegorz Komendarek 
– z zamiłowania i zawo-
du fotograf. Od wielu lat 
zajmuje się fotogra� ą bez-
cieniową, portretem, mar-
twą naturą ale też fotogra-
� ą reportażową. Z pasją 
fotografuje swoje miasto 
Sochaczew i jego okolice. 
Założyciel i twórca strony 
„W krainie Bzury”.

Pawe ł    We s o łow s k i 
(śpiew i gitara) – miłośnik 
poezji śpiewanej, obywatel 
Krainy Łagodności czyli… 
„Piosenki z tekstem”.

Wstęp wolny. Rezerwacje 
stolików telefonicznie pod 
numerem: 46/863-07-68.

W najbliższą sobotę 4 listopada w Sochaczewskim Centrum Kultury odbędzie się kolejna odsłona „Zadumek 
Kulturalnych”. Wydarzenie to wpisało się już na stałe w kalendarz wydarzeń kulturalnych w naszym mieście. 

„Ocalić od zapomnienia” to tytuł tegorocznego spotkania, które odbędzie się w klimatycznym Klubie Kontrast. 

Muzykę oscylującą wo-
kół gatunku jazz fusion moż-
na było usłyszeć 21 paździer-
nika w Klubie Kontrast. Na 
klubowej scenie SCK wystą-
pił zespół Confusion Project.

Zespół tworzą Michał 
Ciesielski – fortepian, Piotr 
Gierszewski – gitara baso-
wa i Adam Golicki – perku-
sja. Muzyka tria oparta jest na 
jazzowej harmonii i improwi-
zacji, choć nie brakuje w niej 
elementów rocka progresyw-
nego czy drum&bass. Inspi-
racją muzyków jest natura, co 
sprawia że ich język muzyczny 
jest niezwykle plastyczny. 

Podczas koncertu w ‘Kon-
traście” zespół zaprezentował 
mieszankę utworów ze swoich 
czterech dotychczasowych al-

bumów, choć przeważały po-
chodzące z najnowszej płyty 
„Last”, poprzez którą muzycy 
chcieli wyrazić swój niepokój o 
kondycję natury. Każda kom-
pozycja ma swoją historię, którą 
przybliżał w zapowiedziach Mi-
chał Ciesielski. Można było od-
nieść wrażenie, że są one zapi-
sem osobistej relacji muzyków 
z otaczającym światem i wy-
razem troski o jego przyszłość. 
Dalszy ciąg opowieści zawartej 
w muzyce odbiorcy mogli dopi-
sać sami, uruchamiają pokłady 
własnej wyobraźni. Wymow-
nym okazał się ostatni utwór 
zatytułowany „What’s next?” 
(Co dalej?), który pozostawił w 
słuchaczach niepewność a jed-
nocześnie przekonanie, że w te-
macie ekologii dużo zależy od 
nas samych. 
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W związku z przypadają-
cą w tym roku 95. rocznicą 
uruchomienia pierwszej linii 
produkcyjnej w Chemitexie, 
publikujemy w „Ziemi So-
chaczewskiej” historię zakła-
du, który zmienił dawną wieś 
Chodaków najpierw w no-
woczesną osadę fabryczną, 
a potem w miasto z domem 
kultury, szkołami, przedszko-
lem, przychodnią zdrowia, 
klubem sportowym, przy-
stanią na Bzurą. Zapraszamy 
do lektury ostatniej części 
naszego cyklu.

W 1963 r. przyzakłado-
wa szkoła zawodowa 
rozpoczęła działal-

ność w nowym budynku. Pra-
cownicy mieli do dyspozycji 
dwa ośrodki wczasowe i ośro-
dek kolonijny dla dzieci. 

Dzięki trwającej w latach 
1967-1968 kolejnej moderniza-
cji powstała instalacja do stałego 
odpowietrzania wiskozy, która 
miała wielki wpływ na warun-
ki pracy. Skutkiem ubocznym 
produkcji była emisja dwusiarcz-
ku węgla, który źle wpływał na 
zdrowie pracowników. Dlate-
go też, w 1974 r. wprowadzono 
nowy system odsiarczający, dzię-
ki czemu jego stężenie obniżono. 
W 1976 zainstalowano klimaty-
zację wydziałów produkcyjnych 
oraz wprowadzono nowoczesne 
oświetlenie jarzeniowe.

Produkcja w tamtych la-
tach wynosiła w sumie 
7771 ton przędzy dzien-

nie. Wytwarzane produkty były 
przeznaczone przede wszystkim 
na rynek krajowy oraz eksport 
do Turcji, Pakistanu, Iranu i Bir-
my. W 1970 r. zakłady weszły 
w skład powstałego zjednocze-
nia przedsiębiorstw przemysłu 
chemicznego „Chemitex” i uzy-
skały nazwę „Chodakowska Fa-
bryka Włókien Chemicznych 
„Chemitex”. Sześć lat później 
Chodaków zapewniał 1/3 kra-
jowej produkcji włókien sztucz-
nych. W 1977 r. w zakładzie 
rozpoczęto produkcję tulei pa-
pierowych, jako pomysł na nową 
formę zarobkową. 

Niewielka atrakcyjność ryn-
kowa, wysokie ceny i stagnacja 
jakościowa włókien wiskozo-
wych, skłaniała do wysnucia pe-
symistycznego wniosku o nad-
chodzącym końcu produkcji 
tych włókien. Oprócz proble-
mów technologicznych, prze-
mysł ten przysparzał coraz wię-
cej problemów ekologicznych i 
wymagał stałego ponoszenia wy-

sokich kosztów na ochronę zdro-
wia pracowników i środowiska. 
Brak nowoczesnych rozwiązań 
powodował stałe przekraczanie 
dopuszczalnych stężeń dwusiarcz-
ku węgla i siarkowodoru, nie tyl-
ko na terenie fabryki, ale również 
w okolicy. Wysokie koszty in-
westycyjne oraz wysokie koszty 
eksploatacji oczyszczalni powie-
trza i ścieków przyczyniały się do 
spadku efektywności ekonomicz-
nej produkcji włókien. 

- Kryzys lat 80. dotknął tak-
że naszą fabrykę. Wprowadzono 
zarząd komisaryczny, rozmawia-
no o jej transformacji, by zajęła 
się produkcją czegoś innego niż 
jedwab wiskozowy. Niestety nie 
było na to zgody, działania na-
prawcze podjęto za późno i fa-
bryka skupiona tylko na jednym 
produkcie powoli zaczęła tracić 
na znaczeniu - przypomina Wal-
demar Bronicz. 

W 1991 r. wstrzymano 
produkcję jedwabiu 
wiskozowego. Chcąc 

odnaleźć się w nowej rzeczywi-
stości, w 1992 roku uruchomio-
no bardzo dochodową produkcję 
sznurka rolniczego z polipropy-
lenu i Chemitex wkrótce stał się 

jego wiodącym wytwórcą w kra-
ju. Sznurek chętnie kupowały 
m.in. Litwa, Łotwa i Estonia, ale 
i wiele innych krajów. Niestety 
na przełomie 1996 i 1997 roku 
Unia Europejska wytoczyła wy-
twórcom sznurka postępowa-
nie antydumpingowe i w efekcie 
nałożyła na produkty Chemi-
texu wysokie, dwudziestopro-
centowe cło, przez co produkcja 
sznurka przestała być opłacalna. 
Pod koniec 2000 r. do zakładu 
wszedł syndyk masy upadłościo-
wej, który produkcyjną część 
wydzierżawił firmie Domator. 
Po trzech latach syndyk sprze-
dał Chemitex przedsiębiorstwu 
Terplast z Sieradza i rozpoczął 
z miastem Sochaczew rozmowy 
o przejęciu części nieruchomości 
w zamian za długi podatkowe.

W 2021 roku Muzeum 
Ziemi Sochaczew-
skiej i Pola Bitwy 

nad Bzurą weszło w posiada-
nie bezcennej kolekcji oryginal-
nych zdjęć pokazujących postęp 
prac przy budowie zakładu. Fo-
tografie wykonane w latach 1928 
- 1929 miały służyć jako dowód 
do centrali, że wszystko w So-
chaczewie jest w porządku, dzia-

łania są realizowane. Zakup fo-
tografii zaoferowała placówce 
jedna z osób handlujących za-
bytkami, które na europejskich 
targach wyszukują różne intere-
sujące przedmioty i dokumenty. 
Ponieważ fabryka powstawała z 
dużym udziałem kapitału fran-
cuskiego, karty dokumentujące 
postępy budowy były przetłu-
maczone na język francuski, opi-
sy uzupełniono zdjęciami i zło-
żono do akceptacji inwestorom. 
Jest to unikatowa kolekcja, dlate-
go muzeum zdecydowało się na 
jej zakup. Kolekcję zdjęć można 
było oglądać m.in. w czasie Dni 
Sochaczewa 2023 na specjalnej 
wystawie plenerowej ustawionej 
na placu Kościuszki.

Daniel Wachowski

Źródła:
 www.starafotografia.pl 
Książki Waldemara Bronicza: „Wspomnienia z dawnego Choda-
kowa”, „Kufer wspomnień”, „Wszystko jest wspomnieniem”
„Studia wyjściowe i wnioski do problemu. Fabryka Włókien 
Chemicznych Chemitex w Chodakowie”. Sylwia Grodzka, 
Mateusz Jędral - praca studentów Politechniki Warszawskiej, 
2017/2018
Studia wyjściowe i wnioski do projektu. Zespół fabryczny 
byłych Zakładów Włókien Chemicznych „Chemitex”. Kinga 
Butlewska, Patrycja Janicka - praca studentów Politechniki 
Warszawskiej, 2017/2018
Waldemar Bronicz - kronikarz Chodakowa. Audycja radia 
Sochaczew, 10.09.2023 r. 
Radosław Jarosiński, Muzeum Ziemi Sochaczewskiej i Pola 
Bitwy nad Bzurą, tekst do wystawy „Narodziny chodakowskiego 
przemysłu”

Chodaków wyrósł na Chemitexie (cz. IV)
Festiwal z sochaczewskim 

akcentem

Naszemu Koledze

Arkadiuszowi Mamcarzowi
wyrazy szczerego współczucia

oraz słowa otuchy
w trudnych chwilach po śmierci

TATY

śp. Henryka 
Mamcarza

składają 
dyrektor i pracownicy

Sochaczewskiego Centrum Kultury

W sobotę 28 paździer-
nika w Łowiczu odbył się 
V Ogólnopolski Festiwal 
Muzyki Chóralnej im. Mi-
kołaja Zieleńskiego. W 
konkursie wzięło udział 
10 zespołów z całej Polski, 
m.in. z Gdańska, Łodzi i 
Poznania. Nasze miasto re-
prezentował Chór Towa-
rzystwa Śpiewaczego Ziemi 
Sochaczewskiej pod dyrek-
cją Ewy Szałapskiej, któ-
ry wyśpiewał sobie Srebrny 
Dyplom.

Festiwal rozpoczął się 
od przesłuchań konkurso-
wych w sali barokowej Mu-
zeum w Łowiczu. Prezen-
tacje oceniane były przez 
wybitnych specjalistów w 
dziedzinie   chóralistyki: 
prof. dr hab. Annę Domań-
ską, prof. dr hab. Elżbie-
tę Wtorkowską oraz prof. 
dra hab. Wiesława Deli-
mata. Chór Towarzystwa 
Śpiewaczego Ziemi Socha-
czewskiej wykonał cztery 
utwory: „Omni diedic Ma-
riae” Grzegorza Gerwa-
zego Gorczyckiego, „Mis-
sa brevis Kyrie i Sanctus” 
Mariana Sawy, „Ubi cari-
tas” Oli Gjeilo oraz „Modli-
twę do Bogarodzicy” Józefa 
Świdra. Przyznany socha-
czewskiemu chórowi Srebr-
ny Dyplom cieszy tym bar-
dziej, że poziom prezentacji 

wszystkich zespołów był 
bardzo wysoki. Udział w 
festiwalu był też doskona-
łą okazją do wymiany mu-
zycznych doświadczeń. 

Wieczorem odbyło się 
uroczyste   podsumowanie 
festiwalu - msza św. w kate-
drze łowickiej celebrowa-
na przez biskupa łowickie-
go prof. dr hab. Andrzeja 
Franciszka Dziubę, w któ-
rej muzyczny udział miały 
wszystkie chóry. Po mszy 
świętej ogłoszone zostały 
wyniki konkursu i wręczo-
ne nagrody. Zwieńczeniem 
festiwalu był koncert laure-
atów. 

Po   i ntensy w ny m   i 
emocjonującym dniu chó-
rzyści wrócili do Sochacze-
wa szczęśliwi, pełni wra-
żeń i nowych doświadczeń, 
dzięki którym z jeszcze 
większym   zaangażowa-
niem rozpoczną przygo-
towania do kolejnych mu-
zycznych wyzwań. 

– Gdyby ktoś zapra-
gnął dołączyć do Chóru 
Towarzystwa   Śpiewacze-
go Ziemi Sochaczewskiej, 
jest taka możliwość - mówi 
dyrygent chóru Ewa Sza-
łapska – Próby odbywają 
się w poniedziałki i środy 
o godz. 18.00 w świetlicy 
Szkoły Podstawowej nr 1 w 
Sochaczewie.   Serdecznie 
zapraszamy. 

KONDOLENCJE
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W sobotę 21 października na 
stadion przy ul. Chopina przy-
jechał drugi zespół Rysia Laski, 
który dał cenną lekcję biało-
-zielonym w, miejmy nadzieję, 
drodze do awansu. Akcja gry 
w pierwszej połowie toczyła 
się głównie w środkowej części 
boiska. Oba zespoły wypraco-
wały sobie okazje do zdobycia 
gola, ale albo strzały piłkarzy 
były minimalnie niecelne, albo 
wzorowo ze swoich obowiąz-
ków wywiązywali się bram-
karze obu ekip. W 36. minucie, 
po błędzie obrońców Bzury, 
goście wykorzystali prezent i 
wyszli na prowadzenie. 

Po zmianie stron, chcąc 
odrobić straty, gospodarze 
prowadzili heroiczny szturm 
na bramkę rywali. Jednak w 
poczynaniach biało-zielonych 
było dużo niewymuszonych 
strat i niedoskonałości, przez 
co nie byli w stanie zbudować 
akcji, która zakończyłaby się 
bramką. Piłkarze Rysia grali 
z kolei „na czas”. Bramkarz go-
ści dostał za to w 83. minucie 
żółtą kartkę, a sędzia podyk-
tował rzut wolny tuż przed li-
nią pola karnego. Doskona-
łym uderzeniem popisał się 
Maciej Brdeja, doprowadzając 
do remisu. Ostatnie kilkana-
ście minut spotkania (sędzia 
przedłużył je o ponad osiem), 
to próby walki biało-zielonych 
o pełną stawkę trzech punk-
tów. Szansa na to była całkiem 

spora. Jednak dwie stupro-
centowe sytuacje na wygranie 
meczu zmarnował Tomasz 
Oliwa, a wynik 1:1 do ostatnie-
go gwizdka sędziego nie uległ 
już niestety zmianie. 

Kolejny mecz ekipa pro-
wadzona przez trenera Grze-
gorza Szypszaka zagrała w 
iście halloweenowej odsłonie. 
W piątkowy wieczór 27 paź-
dziernika na stadionie w Oża-
rowie Mazowieckim, przy 
sztucznym oświetleniu, Bzura 
zmierzyła się z drużyną UKS 
Ołtarzew. W pierwszej części 
spotkania biało-zieloni stwo-
rzyli kilka dogodnych sytu-
acji, które przy lepszej koncen-
tracji zawodników mogły dać 
prowadzenie. Po przerwie gra 
się wyrównała. Piłkarze z Oł-
tarzewa dobrze operowali pił-
ką w środku pola i wypraco-
wali jedną doskonała sytuację 
do zdobycia gola, gdzie tylko 
dzięki dobrej dyspozycji goal-

keepera Bzury udało się ekipie 
z Chodakowa uniknąć stra-
ty bramki. Końcówka należa-
ła jednak do gości. Biało-zielo-
ni po jednej z akcji tra� li nawet 
do siatki rywali, lecz sędzia nie 
uznał gola, bowiem dopatrzył 
się pozycji spalonej zawodni-
ka Bzury. Ostatecznie mecz za-
kończył się bezbramkowym 
remisem.

Bzura wciąż pozosta-
je w tym sezonie niepoko-
nana, choć po dwóch remi-
sach utraciła przewagę nad 
rywalami. Biało-zieloni z 29 
punktami na koncie są lide-
rem grupy VI warszawskiej 
klasy B. Na drugim miej-
scu, z dwoma punktami stra-
ty, plasuje się drużyna Orio-
na Cegłów, z którą Bzura 
zagra na wyjeździe w ostat-
niej kolejce rundy jesiennej. 
Tydzień wcześniej, w sobo-
tę 4 listopada o godz. 13.30, 
biało-zieloni zmierzą się na 

stadionie przy ul. Chopina z 
drugim zespołem   Żyrardo-
wianki Żyrardów. 

Choć nie widać tego w zdo-
byczach punktowych, bo Orkan 
Sochaczew wciąż przegrywa, 
to w grze piłkarzy z Warszaw-
skiej coś zmienia się na lepsze. 
W meczu rozegranym w sobo-
tę 21 października w Sochacze-
wie drużyna Orkana prowadzi-
ła po pierwszej połowie z Wisłą 
Głównia-Sobowo 3:2. Goście 
odrobili jednak straty w dru-
giej części gry i ostatecznie wy-
grali 5:4. Dwie bramki dla Or-
kana zdobył Kacper Niegowski, 
po jednym tra� eniu zaliczyli Se-
bastian Paciorkowski i Mateusz 
Rosłoniak. Kolejny mecz piłka-
rze Orkana zagrali na wyjeź-
dzie w niedzielę 29 października 
z przedostatnią w tabeli płockiej 
klasy B Wisłą Nowy Duninów. 
Gospodarze wygrali 5:1. Hono-
rowego gola dla Orkana zdobył 
Kacper Przydworski.

Bzura remisuje, 
Orkan przegrywa
Dwie kolejki pozostały piłkarzom do zakończenia rozgrywek ligowych w rundzie 
jesiennej. Bzura utrzymuje się na pozycji lidera, choć po serii dziewięciu zwycięstw 
ostatnie dwa mecze zremisowała. Wyniki Orkana Sochaczew bez zmian.
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Za nami trzy kolejki spo-
tkań 29. sezonu Amator-
skiej Ligi Piłki Siatko-
wej organizowanej przez 
Miejski Ośrodek Sportu i 
Rekreacji. Przypomnijmy, 
że w tym sezonie w choda-
kowskiej hali rywalizuje 
pięć ekip. 

W pierwszy weekend pau-
zowali, po meczach roze-
granych 22 i 28 paździer-
nika objęli pozycję lidera. 
Mowa o drużynie Zjedno-
czeni Volley Sochaczew-
-Bielice. W pierwszym 
starciu drugiej kolejki po-
konali bez straty seta ekipę 
Wyszogrodu. W drugim 
spotkaniu tego dnia Piast 
Feliksów, również w trzech 
partiach wygrał z zespo-
łem Disney Princess.

Dużo emocji przyniosło 
pierwsze starcie rozegra-
ne w sobotę 28 paździer-
nika. Zakończyło się ono 

dopiero w tie-breaku. Siat-
karze Piasta, mimo że pro-
wadzili po trzech setach 2:1, 
ostatecznie przegrali z Vol-
ley Team Paprotnią. Rezul-
tat ten otworzył możliwość 
Zjednoczonym. Połączo-
na ekipa Sochaczew-Bielice 
wygrała z „Księżniczkami 
Disneya” 3:1 i tym z samym 
z sześcioma punktami na 
koncie objęła pozycję lide-
ra ALPS. 

Następna, czwarta ko-
lejka, odbędzie się w sobo-
tę 4 listopada. W hali przy 
ul. Chopina, od godz. 
10.00, zagrają Wyszogród z 
Disney Princess oraz Zjed-
noczeni Volley Sochaczew-
-Bielice z Volley Team Pa-
protnią. Piast Feliksów 
pauzuje w tej serii. 

Więcej o rozgrywkach 
ALPS - tabela, terminarz, 
składy drużyn – dostęp-
ne na stronie organizatora 
ligi: mosir.sochaczew.pl. 

Zjednoczeni liderem

II kolejka (22.10)
Zjednoczeni Volley Sochaczew-Bielice – Wyszogród 3:0 (25:23, 25:19, 25:19)

MVP: Kamil Dorodziński (Zjednoczeni Volley)
KS Piast Feliksów - Disney Princess 3:0 (26:24, 25:23, 25:22)

MVP: Mateusz Ostrowski (KS Piast Feliksów)
II kolejka (28.10)

Volley Team Paprotnia – KS Piast Feliksów 3:2 
(11:25, 25:10, 23:25, 26:24, 15:12)

MVP: Kamil Wójcik (Volley Team Paprotnia)
Disney Princess - Zjednoczeni Volley Sochaczew-Bielice 1:3 

(19:25, 16:25, 25:18, 24:26)
MVP: Krzysztof Rąg (Zjednoczeni Volley)

Ponad 170 osób z całej Pol-
ski w sobotę 28 paździer-
nika w hali MOSiR przy 
ul. Kusocińskiego wzięło 
udział w zawodach Otwar-
tego Pucharu Mazowsza 
Ju-Jitsu.   Organizatorem 
imprezy sportowej był Dra-
gon Fight Club Sochaczew. 

Ry wa l i z owa ł y    d z ie c i , 
młodzież oraz seniorzy 

w formule białych pa-
sów. Liczną reprezen-
tacje wystawili gospo-
darze zawodów. Młodzi 
Dragoni wywalczyli aż 
16 medali: cztery złote, 
dziesięć srebrnych i dwa 
brązowe.

Złoto zdobyli: Maja 
Szczypińska (U-16, 52 kg), 
Tomasz Majcher (U-14 +66 
kg), Damian Bąba (U-16 

+73 kg) oraz Bartosz Ko-
walczyk (Senior Białe Pasy 
+94 kg).

Zawody ze srebrnymi 
medalami zakończyli: Mi-
chał Szmagała (U-12, +50 
kg), Michał Pawlak (U-
12, 42 kg), Amelia Mar-
kowska (U-14, 48 kg), dwa 
Mateusz Przeworski (U-16 
i U-18, 73 kg), Jakub Prze-
worski (U-8), Maciej Woj-

ciechowski (U-18, 66 kg), 
Michał Bac (Senior Bia-
łe Pasy, 69 kg), Jarosław 
Luberacki (Senior Białe 
Pasy, 77 kg), Kacper Pi-
sarek (Senior Białe Pasy, 
+94 kg).

Na najniższym stop-
niu podium stanęły: Mag-
dalena Janiszewska (U-14, 
48 kg) i Zuzanna Jachimo-
wicz (U-14, 52 kg).

JU-JITSU

Mistrzostwa Mazowsza w kimonach i bez kimon
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SOCHACZEWSKA

W ostatniej kolejce rundy je-
siennej ekstraligi, w sobotę 
21 października, sochaczew-
scy Rycerze zagrali na Po-
morzu z gdyńskimi Buldo-
gami. Pierwsza zmiana na 
tablicy wyników miała miej-
sce w 7. minucie, po przyło-
żeniu i podwyższeniu Piete-
ra Steenkampa. Arka poszła 
na wymianę ciosów i po ko-
lejnym kwadransie gry był 
remis 14:14. Jeszcze przed 
przerwą brązowi medali-
ści mistrzostw Polski zdoby-
li dwa przyłożenia i schodzili 
do szatni prowadząc 26:14. Po 
zmianie stron sochaczewia-
nie ponownie dwa razy za-
meldowali się na polu punk-
towym. Zawodnicy Arki też. 
Gdynianie zdobyli przyło-
żenie w ostatniej akcji spo-
tkania, zmniejszając rozmia-
ry porażki do wyniku 24:38 
i niestety tym samym pozba-
wili też Orkan ofensywnego 
punktu bonusowego. 

Na pierwszy mecz, roz-
grywanej awansem jesienią, 
rundy rewanżowej w nie-
dzielę 29 października Orkan 
wyjechał do Siedlec. Pogoń 
wyszła na prowadzenie w 7. 
minucie, po osobliwej akcji, w 
której to zawodnik gospoda-
rzy w piłkarskim stylu prze-
kopał piłkę przez ponad pół 
boiska a następnie złapał ją i 
położył na polu punktowym. 
Sędziowie niestety nie zauwa-
żyli, że akcja ta rozpoczęła 
się od zbicia piłki do przodu 
i powinna zostać zatrzyma-
na. Siedlczanie przyspieszyli 
i cztery minuty później zdo-
byli drugie przyłożenie, a tuż 
przed zakończeniem pierw-
szej połowy trzecie i prowa-
dzili do przerwy 19:0. 

Zawodnicy Orkana wy-
szli z szatni mocno zmo-
tywowany do lepszej gry. 
Pierwszym   efektem   było 
przyłożenie   Andre   Mey-
era. Zawodnik młyna w 

48. minucie wykonał szyb-
kie rozpoczęcie rzutu kar-
nego i sam przedarł się na 
pole punktowe rywali. Uda-
nie podwyższył Pieter Ste-
enkamp. Najwięcej emocji 
było w ostatnich 10 minu-
tach spotkania. Gdy drugie 
przyłożenie dla Orkana zdo-
był Jonathan O’Neill, prze-
waga gospodarzy stopniała 
do siedmiu punktów. Dawa-
ło to Rycerzom defensywny 
punkt bonusowy. Dlatego 
chwilę później Pogoń zdecy-
dowała się zamienić karne-
go na próbę kopu na słupy. 
Zwiększyli przewagę do 10 

oczek. Trzecie przyłożenie 
dla sochaczewskiej druży-
ny zdobył Krystian Olejek. 
Przy wyniku 22:19 do końca 
meczu zostało trzy minuty a 
Orkan chciał przechylić sza-
lę zwycięstwa na swoją stro-
nę. Prawie się udało, jednak 
w ostatniej akcji meczu sę-
dzia dopatrzył się podania 
do przodu Cypriana Maj-
chra i nie zaliczył punktów. 
Wielkie Derby Mazowsza 
dla Pogoni. Orkan wrócił 
z Siedlec tylko z defensyw-
nym bonusem. 

Porażka ta sprawiła, że 
sochaczewscy rugbiści spa-

dli na trzecie miejsce w ta-
beli Ekstraligi Rugby. Lide-
rem pozostaje niepokonana 
w tym sezonie Juvenia Kra-
ków. Na drugie miejsce 
awansowało Ogniwo So-
pot, które ma obecnie dwa 
punkty przewagi nad Orka-
nem.

Ostatni mecz przed 
przerwą zimową rugbi-
ści zagrają w Sochaczewie 
w niedzielę 5 listopada. O 
godzinie 15.30 nasi Ryce-
rze zmierzą się na stadionie 
przy ul. Warszawskiej z eks-
traligowym beniaminkiem 
– KS Budowlanymi Łódź.

Końcówki do poprawy
Dorobek rugbistów Orkana w ostatnich dwóch meczach ekstraligi to zaledwie pięć punktów. 
Oba spotkania ekipa prowadzona przez trenera Macieja Brażuka zagrała na wyjazdach, 
wygrała w Gdyni i poniosła porażkę w Siedlcach, i w obu przypadkach sochaczewscy 
rugbiści mogli w końcówkach odmienić losy tych meczów.

Arka Gdynia – Orkan Sochaczew 24:38 (14:26)
Punkty Orkan: P.W. Steenkamp 18, Krystian Olejek 5, Mateusz Pawłowski 5, Łukasz Chain 5, Andre Meyer 5

Skład RCO: Antoni Gołębiowski (Michał Polakowski), Michał Gadomski (Damian Pisarek), Adrian 
Delgado (Adam Lewandowski), Krystian Olejek, Andre Meyer, Adam Szwarc (Eryk Chain), Cyprian Majcher 

(Krystian Mechecki), Mateusz Pawłowski, Adrian Pętlak, Pieter Steenkamp, Łukasz Chain (Damian 
Rogowski), Jonathan O’Neill, Michał Szwarc (Oktawian Polakowski), Bartłomiej Sadowski, Matias D’Avanzo 

Awenta Pogoń Siedlce – Orkan Sochaczew 22:19 (19:0)
Punkty Orkan: Andre Meyer 5, Jonathan O’Neill 5, Krystian Olejek 5, P.W. Steenkamp 4

Skład RCO: Adrian Delgado, Michał Gadomski (Damian Pisarek), Adam Lewandowski 
(Antoni Gołębiowski), Andre Meyer, Krystian Olejek, Eryk Chain, Krystian Mechecki (Cyprian Majcher), 

Mateusz Pawłowski, Adrian Pętlak, Pieter Steenkamp, Damian Rogowski (Adam Szwarc), Jonathan O’Neill, 
Michał Szwarc, Kacper Wróbel (Łukasz Chain), Matias D’Avanzo

Sponsorzy strategiczni RC Orkan: Miasto Sochaczew i ORLEN S.A., sponsorzy generalni: KGHM Polska Miedź i Gardenia Sport, sponsorzy główni: PEC Sochaczew, ZWiK Sochaczew, HBRS, 
Poltrans, Fast Service, VFM Real Estate, G-Shock, Zibi-Casio, InterFresh, sponsorzy: Uniserv, Żywiec Zdrój, Carrefour, Drukarnia Chrzczany, SochBud, Cukiernia Lukrecja, Aljeka, Kawecki-Transport, 
główny partner medialny RC Orkan: Radio Sochaczew i TuSochaczew.pl, partnerem wydarzeń z udziałem RC Orkan jest Samorząd Województwa Mazowieckiego.

Sochaczewscy   koszyka-
rze pozostają niepokonani 
w rozgrywkach III ligi WOZ-
Kosz. W sobotę 21 paździer-
nika, przy wypełnionej do 
ostatniego miejsca trybunie 
w hali MOSiR przy ul. Chopi-
na, drużyna Rysi pokonała 
doświadczoną ekipę Polonii 
Warszawa 82:55. 

Goście dobrze weszli w mecz. 
Prowadzili w pierwszej kwar-
cie 8:4 i ostatecznie wygrali tę 
część spotkania dwoma punk-
tami. W drugiej kwarcie Rysie 
odrobiły straty i to z ogromną 
nawiązką. Gospodarze scho-
dzili z parkietu na przerwę 
mając aż 25 punktów prze-

wagi. Wystarczyła ona, aby w 
spokoju móc zagrać drugą po-
łowę meczu. Trener Łukasz 
Puchała wpuścił na boisko 
wszystkich dwunastu graczy 
ze składu meczowego. Najwię-
cej punktów dla Rysiów, czter-
naście, rzucił rozgrywający 
Dorian Benigni, który po za-
kończeniu spotkania odebrał 
nagrodę MVP.

Dwa następne starcia 
sochaczewscy koszykarze 
zagrają na wyjazdach 5 i 13 
listopada. Kolejny mecz w 
chodakowskiej hali MOSiR 
odbędzie się w sobotę 18 li-
stopada. O godz. 17.00 Rysie 
podejmą zespół UKS Basket 
Siedlce. 

Rysie wygrywają 
przy pełnej trybunie

Rysie Sochaczew - Polonia Warszawa 82:55 
(12:14, 35:8, 15:25, 20:8)

Rysie skład i punkty: Oskar Orlicki (1), Konrad Spławski (10), 
Aleksy Białowąs (13), Dorian Benigni (14), Grzegorz Dzieniszewski 
(5), Dawid Juskowiak (12), Patrick Benigni (2), Marcin Kubiak (4), 

Maciej Pieklak (10), Michał Rżysko (2), Marcin Majewski (2), 
Aleksander Pawłowski (7)

W niedzielę 22 października 
w Rybniku odbyły się Mi-
strzostwa Polski Młodziczek 
do lat 16. Zawodniczka UKS 
Orkan-Judo Sochaczew Julia 
Błaszczyk, której trenerem 
jest Maciej Cichocki, po sto-
czeniu trzech walk zdobyła 
brązowy medal w kategorii 
do 40 kg. 

W jej wadze startowało 12 za-
wodniczek, które zostały wy-
łonione podczas eliminacji re-
gionalnych.   Przypomnijmy 

że Julia wygrała eliminacje 
w naszym regionie (woj. ma-
zowieckie, lubelskie, łódzkie 
i podlaskie). 

Brąz Julii Błaszczyk



PROGRAM OBCHODÓW:
10 listopada (piątek)
12.00 -

16.00 -

17.30 -  

11 listopada (sobota)
9.00 - 
9.30 -
 
10.00 -  
11.15 - 

12.30 - 

13.30 - 

12 listopada (niedziela)
10.00 - 
11.00-14.00 - Harcerski rodzinny piknik niepodległościowy „Radosny patriotyzm” - hala MOSiR, ul. Kusocińskiego 2

Święto 
Niepodległości

11 listopada

Koncert z okazji Narodowego Święta Niepodległości - Państwowa Szkoła Muzyczna I i II stopnia im. Fryderyka Chopina

“Obowiązek nasz  żeśmy spełnili” - wystawa poświęcona Legionom Polskim - 
Wystawa czynna w dniach 10-14 listopada, w godz. 16.00-18.00. Komenda Powiatowa Policji w Sochaczewie

XVI Ogólnopolskie Zawody Pływackie z okazji Święta Niepodległości o Puchar Burmistrza Miasta Sochaczew -
pływalnia Orka, ul. Olimpijska 3

Turniej Tenisa Stołowego o Puchar Niepodległej - hala MOS iR, ul. Kusocińskiego 2

Inscenizacja patriotyczna z udziałem Muzeum Ziemi Sochaczewskiej i Pola Bitwy nad Bzurą, Sochaczewskiej
Orkiestry Akordeonowej, rekonstruktorów i zabytkowych pojazdów - skwer im. Jana Pawła II

Regionalny Turniej Dzieci i Młodzieży w Rugby - obiekty sportowe MOSiR, ul. Warszawska 80

Sochaczewski Bieg Niepodległości - stadion przy ul. Warszawskiej 80

Uroczysta msza święta w kościele pw. Matki Bożej Różańcowej w parafii św. Wawrzyńca - 
ul. Kardynała Stefana Wyszyńskiego 1

Oprawa muzyczna wydarzeń: Orkiestra Dęta Sochaczew pod kierunkiem Justyny Piątkowskiej-Duraj i Orkiestra Dęta Państwowej Szkoły
Muzycznej pod kierunkiem Michała Wojnarskiego, Chór Towarzystwa Śpiewaczego Ziemi Sochaczewskiej pod dyrekcją Ewy Szałapskiej

Uroczystości miejskie z udziałem pododdziałów 3. Warszawskiej Brygady Rakietowej Obrony Powietrznej, 
podniesienie flagi na maszt, hymn państwowy, apel pamięci i salwa honorowa, złożenie kwiatów 
pod popiersiem Marszałka Józefa Piłsudskiego oraz pod tablicą upamiętniającą sochaczewskich strażaków - 
skwer przed budynkiem komendy PSP, ul. Staszica 7omendy PSP, ul. Staszica 7

Koncert laureatów konkursów promujących patriotyzm oraz wręczenie nagród i dyplomów - 
Szkoła Podstawowa nr 7 im. Fryderyka Chopina


